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ĻIJA JE ZEMLJA U NEGEVU? 
Izvor Jerusalem Post ï priredio Daniel Fogel 
ĂAktivisti protestvuju protiv plana da se Ăproterajuñ Beduini iz 
Negevañ. Pod tim naslovom Jerusalem Post poļeo je od maja 
meseca ove godine da prati proces donoġenja zakona o 
prostornom ureĽenju Negeva poznatog pod nazivom Prauer-
Begin plan. Predlog zakona se veoma dugo pripremao, 
ozbiljni pregovori su zapoļeti joġ u vreme kada je premijer bio 
Ehud Olmert. Zato je bilo za oļekivati da je plan dobro 
razraĽen i da ĺe uskoro razreġiti probleme koji se godinama 
nagomilavaju. 
MeĽutim, iako je plan usklaĽivan sa predstavnicima 
beduinskih organizacija, kada se nedavno pojavio pred 
poslanicima Kneseta ispostavilo se da je u kratkom vremenu 
doġlo do nekih jednostranih izmena, koje Beduini nisu 
spremni da prihvate. Ipak, nakon burne debate i neznatnih 
izmena, u prvom glasanju 24. juna (sledeĺe ĺe biti u oktobru 
mesecu), prihvaĺen je predlog zakona sa 43 glasa za i 40 
protiv. 
Zajedno sa predlogom zakona dat je i detaljan plan, koji 
ocrtava oblasti koje ĺe biti date Beduinima ï 63%, a 37% ĺe 
pripasti drģavi, zemljiġta na kojima ĺe moĺi da se grade 
jevrejska naselja. Drugo, predviĽeno je da ĺe ministarski 
odbor na ļelu sa premijerom pratiti sprovoĽenje plana. Treĺe, 
skraĺeno je vreme za primenu zakona -  prema prvobitnom 
planu predviĽeno je 5, a po izmenjenom 3 godine ï i direktno 
je predviĽena izgradnja jevrejskih naselja na obodima Arada 
u Negevu.                                nastavak na str. 3 

 
fotos - poklon ļestitka za Novu godinu: Nisim Mandil 

 
REĻ UREDNIKA 

VERNIK - NEVERNIK 
Piġe Milan Fogel 
Po izlasku iz ġtampe nekoliko 
poslednjih brojeva Mosta, doģiveo 
sam da mi se ljudi jave telefonom i 
direktno me pitaju da li sam ja 
ateista. Niko nije seo i napisao 
pismo da me to pita, to sam, 
valjda, trebao da protumaļim kao 
gest dobre volje, ali pismenog 
traga nema. Naravno, uzvraĺao 
sam pitanjem kako su doġli do tog 
zakljuļka. Ne zbog toga ġto se 
stidim svojih uverenja, u ostalom i 
onaj ko veruje da ne veruje i on je 
vernik, ima neku svoju veru, ali to 
nije dovoljno kada su u pitanju 
religiozni vernici. Nikad nisam 
direktno odgovorio na postavljeno 
pitanje, kao ġto to neĺu uļiniti ni 
sada, jer smatram da je to ļisto 
privatna stvar, ali sam uvek 
spreman da branim i stavove 
vernika, kao i stavove nevernika ï 
ateista, ako su u skladu sa opġte 
prihvaĺenim moralnim naļelima. 
             nastavak na str. 3 
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POZIV ĻITAOCIMA 
 
Sudeĺi po vaġim pismima i 
telefonskim pozivima izgleda da ste 
uglavnom zadovoljni  sadrģajem 
Mosta? 
MeĽutim, kao urednik, moram reĺi 
da saradnja nije obostrana. Mi se 
trudimo, a vi se ogluġujete o pozive 
na saradnju. Moģda, ipak, ima 
neġto ġto biste ģeleli da podelite sa 
ļitaocima Mosta, neka vest, neko 
seĺanje iz dalje ili bliģe proġlosti.  
Neko mi je rekao da mu je 
nezgodno da piġe, jer je priliļno 
zaboravio jezik iz bivġe Jugoslavije. 
Nemojte to da vas brine, sve ĺe biti 
napisano onako kako treba!  
Piġite, ġaljite nam interesantne 
fotografije, za vas ĺe uvek biti 
prostora u Mostu! 
                                    Urednik 
 
 
 

  

Za Gaj Ģeni Lebl uplatili su do sada 

IZRAEL: 

Gonda Israel, Mina Rotem, Rut Vig, Judit Kraus, Eva Srebriĺ, 
Ivanka Ġami, Judit Marton, Gabriel Herzel, Porodica Yinger, 
Cvi Loker, Ilana Stein, Goran Reiss, Rafi i Varda Frank, Edi i 
Hani Moġiĺ, Paul Minch, David Kashman, Nada ņuraġeviĺ, 
Dina Merhav, Zlatko Hirschl, Igor Najfeld, Miri Derman, 
Svetozar Jovaġeviĺ, Ilana i Moġe Ben Ġahar, Hava Cohen, 
Eva Nahir, Jehuda Sterk, Dan Talmon, Avi Albahari, Miriam i 
Ġmuel Aviezer, Reuven Cohen, Jehudit Fischer,Tamar Ec 
Hajim, Dina Ben Zion, Josef Ģamboki, Marta Plato, Vera 
Dorner, Jizhak, Kerem, Duġan Mihalek, Milan i Verica Fogel, 
Vera Dorner, Viġnja Kern i Dunja Ġprajc, Dan Reisinger, Ġraga 
Avraham, Judit Winkler, Malvina Maestro i Omri Pastig, Ivana 
Weissblech, Jelena Dikliĺ, Dana Finci Jehezkel, Joel Fischer, 
Jizhak Kabiljo, Ivan Niniĺ i Ana, Hana i Jovan Bem, Patrik, 
Maġa, Dan,Lev, David i Sofija Polimac, Nadia, Noa, Eitan 
Geras, Dan Semnic, Johny Kemeny, Frankfurt 
Ako smo nekoga propustili, izvinjavamo se i molimo da se jave 
Miriam Aviezer, 0505742568. 
Uplate iz ex Yu: 
ALEKSANDAR LEBL, Kajmakļalanska 23, 11000 Beograd, Serbia, 
24 trees, PAVLE LEBL, Kajmakļalanska 23, 11000 Beograd, 
Serbia, 23 trees, ĢIDOVSKA OPĹINA SPLIT, Ģidovski prolaz 1, 
21000 Split, Croatia, 20 trees, SABRINA and SONJA HOROVIC, 
Ģudioska 3, 20000 Dubrovnik, Croatia, 16 trees (2 each), SINIĠA 
BIROVLJEV, Dalmatinska 62, 11000 Beograd, Serbia, 8 trees, 
JEVREJSKA OPĠTINA  NIĠ, Jasna Ĺiriĺ, Ļairska 28/2, 18000 Niġ, 
Serbia, 5 trees, IVANA VUĻINA SIMOVIĹ, Pop Lukina 1, 11000 
Beograd, Serbia, 5 trees, SARA NIKĠIĹ Petrova 1, 21000 Split, 
Croatia, 4 trees, TAMARA NIKĠIĹ, Majke Jevrosime 1, 11000 
Beograd, Serbia, 4 trees, ELI I DJENI ALTARAS, Mihanoviĺeva 
37c, 21000 Split, Croatia, 4 trees (2 each), ĢARKO ĻIGOJA, 
Tadeuġa Koġĺuġkog  34, 11000 Beograd, Serbia, 4 trees, ISIDORA, 
MARIJANA, DRAGAN DONĻEV, SVETLANA PELIVANOVIĹ, 
Sutjeska III, 19, 11210 Krnjaļa, Serbia, 4 trees (1 each),  RADMILA 
PETROVIĹ, Kiļevska 1a, 11000 Beograd, Serbia, 3 trees, VERA 
VASILJEVIĹ, Pop Lukina 13, 11000 Beograd, Serbia, 3 trees, 
TINA, GORDANA I NENAD MORPURGO, Trg Mihovila Pavlinoviĺa 
2, 21000 Split, Croatia, 3 trees (1 each), ELA, SILAVANA I NENAD 
DELOVSKI, Danila Lekiĺa 4, 11000 Beograd, Serbia, 3 trees (1 
each), MATHIAS HANNAU, Jasna Ĺiriĺ, Ļairska 28/2, 18000 Niġ, 
Serbia, 2 trees, VESNA HARDY, Flat D, 3 St. John's Park, 
Blackheath, London SE3 7TD, UK, 2 trees, ANA ROLAND I 
ZORKA ILKIĹ ROLAND, Kajmakļalanska 25, 11000 Beograd, 
Serbia, 2 trees (1 each), RAHELA VUĻINA, Pop Lukina 1, 11000 
Beograd, Serbia, 2 trees, DRAĢENA STRIZE, Lovretska 21, 21000 
Split, Croatia,  2 trees, LEPOSAVA KNEĢEVIĹ, Borivoja 
Stevanoviĺa 11, 11000 Beograd, Serbia, 1 tree, NARCISA 
NOVIĻIĹ, Dzordģa Vaġingtona 44, 11000 Beograd, Serbia 1 tree 
ALEKSANDAR NEĹAK, Jurija Gagarina 251, 11070 Novi Beograd, 
Serbia, 1 tree JEVREJSKA OPĠTINA NOVI SAD, Jevrejska 11, 
21000 Novi Sad, Serbia, 1 tree IVANA BURDJELEZ, Miliĺeviĺeva 
1, 20210 Cavtat, Croatia, 1 tree, TAMARA LEVI, Meterize 25, 
22000 Ġibenik, Croatia, 1 tree, MIROSLAVA GARBIN, Trġĺanska 
35, 21000 Split, Croatia, 1 tree, PERLA ANDRIĹ, Velebitska 110, 
21000 Split, Croatia,  1 tree, MAJA GORJAN, Reljkoviĺeva 7, 

21000 Split, Croatia, 1 tree - TOTAL: 152  trees  Preġli smo Ăpola 
putañ, pozivamo sve, koji do sada nisu stigli, da izvrġe uplatu za Gaj 
naġe Ģeni Lebl. 

mailto:milan.fogel@gmail.com
mailto:bensha1@gmail.com


 
REĻ UREDNIKA 
 

VERNIK ï NEVERNIK 
nastavak sa 1. strane 
 
Jedan od ļitalaca me je 
dobronamerno savetovao da se 
potrudim da odreĽen broj Mosta 
ne padne u ruke vernicima, jer bi 
ih to uvredilo. Ġta bi ih uvredilo? 
To ġto piġemo kako ģena teġko 
moģe da se razvede od muģa, koji 
smatra da ima vlasniġtvo nad 
ģenom? Kada su na venļanju 
potpisali Ktuba, oboje su 
obavezali da ĺe u sluļaju razvoda, 
platiti odreĽenu odġtetu. E, dotle  
su muġkarac i ģena ravnopravni. 
MeĽutim, u praksi muġkarac ne 
mora da ģeni da Get-razvod, dok 
ģena ne isplati sve obaveze 
prema braļnom ugovoru. 
Naravno, ako se brak poniġti 
krivicom muġkarca, onda svi znaju 
da to ġto piġe u Ktuba, nema veze 
sa realnoġĺu, jer toliko para ne 
mogu da zarade za ceo ģivot. 
Suma para navedena u Ktuba je 
samo pokazatelj, koliko je velika 
ljubav izmeĽu mlade i mladoģenje, 
ali kad muġkarac hoĺe da izvuļe 
od ģene i poslednju paru, onda se 
treba drģati potpisanog ugovora! 
Pa i ona je vernik, kao i on, ali ona 
ne moģe da odrģi versku sluģbu 
na Zidu plaļa, jer to je iskljuļivo 
privilegija muġkaraca. Ģena moģe 
da se moli, ali u ograĽenom 
prostoru, koji su joj odredili muġki 
vernici, a da ne govorimo o tome 
da ne mogu zajedno da se mole. 
Moģda to ģene i ne ģele, na 
primer, da muģevi ļuju kako se 
mole Sveviġnjem da im pomogne 
da dobiju Get, da se, kao u nekim 
sluļajevima,  oslobode nasilnika u 
porodici.  
Dakle, uopġte nije vaģno da li sam 
vernik ili ne, piġemo o primerima, 
VERUJUĹI, da ĺemo moģda, bar 
malo, uticati da se promeni svest 
o nekim pojavama, koje su 
prisutne u naġem druġtvu, i to je 
sve. 
 
 
 

 

ĻIJA JE ZEMLJA U NEGEVU? 
nastavak sa 1. strane 
 
Prvi problem je nastao sa mapama, gde Beduini prepoznaju 
svoja naselja, za koja smatraju da im drģava neopravdano 
otima. Navode konkretne primere naselja koja su u tim 
oblastima postojala i pre stvaranja moderne drģave Izrael, 35 
naselja, i zbog toga smatraju da je to prisilno proterivanje ili 
preseljenje. Planom je predviĽeno da se raseli izmeĽu 30 i 70 
hiljada Beduina. Mora se reĺi da tu ima puno objekata 
sagraĽenih bez dozvole i da su se veoma pribliģili vojnim 
zatvorenim zonama. U vojnoj zoni kod Hebrona, Beduini su 
se naselili ļak i u peĺinama na brdima koja direktno gledaju 
na vojne objekte. 
Problem oļigledno nije dovoljno poznat javnosti. Ko god je 
proġao Negevom, mogao je da vidi ogromna nenaseljena 
prostranstva i sigurno se pita u ļemu je problem, zar nema 
dovoljno mesta za sve? Problem je u sklepanim beduinskim 
naseljima u blizini nekoliko gradova u Negevu. To su oblasti u 
blizini Arada, Mrtvog mora i Beer Ġeve, koje vlada planira da 
naseli i podstakne samostalan privredni razvoj. Beduinski 
prvaci tvrde suprotno, insistirajuĺi da ĺe se ruġenjem 
beduinskih domova onemoguĺiti njihov dalji privredni razvoj.   
Predstavnici Arapsko-Izraelske partije Balad obratili su se 
pismom stranim diplomatskim predstavniġtvima istiļuĺi da 
drģava nedovoljno ulaģe u infrastrukturu beduinskih naselja, u 
kojima ļesto nema vode, struje, ġkola, medicinskih centaraé  
Beduini su nomadski narod, za koji ļesto ne postoje granice. 
Sele se sa svojim kamilama, ovcama,  kozama i ġatorima, ne 
samo u Negevu nego i u susedne zemlje. Niko ne spori pravo 
Beduinima da menjaju svoje ģivotne navike, ġto oni i ļine, ali 
svedoci smo ureĽenih polupraznih beduinskih naselja, koja 
su podignuta uz pomoĺ drģave.  
Ne opredeljujemo se ni za jednu stranu, ali moramo da 
kaģemo ġta Beduini dobijaju predviĽenim planom o 
prostornom planiranju. Pre svega baġ to ġto tvrde da im 
nedostaje: ureĽena naselja sa kompletnom infrastrukturom. 
Pored tradicionalnih prava, koja imaju Beduini, izgleda da je u 
pitanju i trgovina sa drģavom za raznorazne ustupke koje 
Beduini oļekuju. Veĺ danas veliki broj mladih Beduina viġe 
ne pripada nomadskom narodu, ġkoluju se, prisutni su na 
fakultetima, koriste zdravstvene usluge u svim centrima, bez 
obzira da li su stanovnici ili ģive u blizini, zaposleni su, istina u 
malom broju, ali to nije krivica drģave.  
Beduini su se obratili i Visokom sudu pravde da zaġtite svoja 
prava. MeĽutim, sud nije mogao da donese presudu u njihovu 
korist jer nisu imali dokaze, dokumenta, kojima bi potvrdili 
svoja prava na zemlju ili sagraĽene objekte. 

Sve u svemu, svi su u pravu i niko nije potpuno u pravu. U 
zatvorima je veĺ nekoliko desetina beduinskih protestanata, 
ġto ih sigurno neĺe spreļiti da i dalje protestvuju ukoliko ne 
dobiju satisfakciju za nastale probleme. Potreban je dogovor, 
problem ne bi trebalo reġavati silom. 
 
 
 



 

INTERVIEW 

ALENKA SUHADOLNIK 
AMBASADORICA SLOVENIJE U IZRAELU 
Intervju vodila Miriam Aviezer Steiner 
  
Draga gospoĽo, poļaġĺeni smo ġto ste se 
odazvali naġoj molbi da odgovorite na nekoliko 
pitanja za ļitaoce  MOSTA. 
Pitanje (P)Predpostavljam da Vaġu 
diplomatsku karijeru niste zapoļeli u Izraelu. 
Gde ste bili prije i kako ste uġli u diplomatiju? 
Ambasadorica: Diplomatsku  karijeru 
zapoļela sam devedesetih godina. U studijskoj 
godini 1991/1992, kada sam veĺ radila u 
Ministarstvu vanjskih poslova Slovenije, koje je 
moje prvo i za sada jedino 
zaposlenje, studirala sam na Diplomatskoj 
akademiji u Beļu. 
Prije  toga sam  apsolvirala na ljubljanskom  
univerzitetu meĽunarodne odnose, a na 
Univerzitetu u Zagrebu sam magistrirala 
ekonomiju. Izbor ovih studija doveli su me do 
profesije koju sa velikim veseljem 
obavljam. Diplomatsku karijeru zapoļela sam u 
Veleposlanstvu u Londonu a nakon toga u 
Generalnom konzulatu u New Yorku. 
  
 P. Slovenija je prva republika bivġe Jugoslavije 
koja je uġla u Evropsku uniju . Moģete li nam 
opisati koji su kriteriji ulaska u EU? Da li je 
jedan od uslova biti na nivou evropskog 
standarda? Koje su poteġkoĺe biti ļlan EU? 
Ambasadorica: Toļno. Slovenija je prva 
drģava bivġe Jugoslavije koja je postala  
ļlanica Evropske Unije. Poļetkom jula o.g. 
slavili smo ulazak Hrvatske u Uniju, krajem 
juna Evropski savet potvrdio je odluku o 
poļetku pregovora ulaska Srbije u EU, 
a pribliģavaju se i druge drģave bivġe 
Jugoslavije. 
Postoje nekoliko uslova da drģava moģe biti 
ļlanica EU, Kao prvo, u drģavi mora da vlada 
stabilna demokracija, drugo, poġtivanje ljudskih 
prava, treĺe, konkurentno privredno trģiġte i, 
kao poslednje, drģava kandidat mora biti u 
stanju da prihvati ustavni red EU. 
Kao ġto vam je sigurno poznato, Slovenija je 
kao prva nova drģava koja je uġla u Uniju 2007. 
i preuzela evropsku valutu, EURO. To znaļi da 
Slovenija u ovom trenutku dobro oseĺa 
evropsku krizu i krizu Eura. Slovenija je malo 
izvozno orijentirana privreda. 
Kad su na udaru glavna trģiġta izvoza  iz 
Slovenije u EU, tada to ima odraza i u Sloveniji. 
U poslednje vreme jaļaju se druga trģiġta,  
meĽu njima i  izraelsko trģiġte.  

 
 
Godine 2012, u poreĽenju sa 2011. slovenaļki 
izvoz u Izrael porastao je za 36 % a bilateralna 
robna  razmena za 23%. 
P. Da li ste u Izraelu naiġli na prijateljsku 
atmosferu, na dobru saradnju, i kako se oseĺate 
ovde? 
Ambasadorica: Saradnja i spremnost na 
saradnju su izuzetni. Ono ġto me stvarno 
fascinira to je kompleksnost i raznovrsnost ove 
zemlje, potencijal za novine i tipiļna, simpatiļna 
neposrednost, direktnost, ġto priliļno odgovara i 
naġem mentalitetu, te smo naġli zajedniļki jezik. 
 

 
Na prijemu u ambasadi: Ambasadorka Slovenije 
(levo) i Israel Katz, ministar za transport u vladi 
Izraela 
 
 P. Moģete li nam opisati nekoliko aktivnosti i 
projekata koje ste realizirali ovde  
Ambasadorica: Proġle a i ove godine uspeli smo 
u veĺoj meri da pribliģimo Sloveniju Izraelu. 
Izraelci vole, i vole sve viġe Sloveniju. 
O tome svedoļi i podatak da je broj turista iz 
godine 2011. poveĺan za 32% u 2012, ġto znaļi 
da je proġle godine posetilo Sloveniju 40.000 
turista. Ono ġto Izraelci poznaju i vole to su 
prirodne lepote Slovenije, nisu toliko upoznati sa 
naġim kulturnim ģivotom, sa dostignuĺima u nauci 
itd. Upravo to ģelimo da im pribliģimo razliļitim 
programima. Putem Intershore tj.  Slovensko-
Izraelski dijalog o umetnosti, kulturi i druġtvu 
gostovali su brojni slovenski umetnici i 
intelektualci, tako recimo nedavno Renata Salecl, 
poznati slovenski  filozof. Proġle godine smo uz 
pomoĺ poznate izraelske pjesnice i urednice 
Have Pinhas Cohen u nekoliko izraelskih gradova 
organizirali susrete slovenskih pjesnika i njihovih 
prevoditelja na ivrit. Rezultat ove suradnje bit ĺe i 
prva antologija slovenske poezije na ivrit ļije 
izdanje  moģemo oļekivati do kraja ove 
godine. Na podruļju arhitekture bila je juna 
meseca otvoren izloģba savremene, moderne 
slovenske arhitekture u Galeriji  udruģenja  
 



izraelskih arhitekta u Jafi. U ovoj studijskoj 
godini 
 poļela je saradnja  izmedju Fakulteta za 
arhitekturu u Ljubljani  sa Odjelom za 
arhitekturu Wizzo College u Haifi. Studenti su 
se bavili konceptualnim projektom 
AMBASADA. Izraelski studenti  su planirali i 
dizajnirali izraelsku ambasadu u Ljubljani, dok 
su slovenski  studenti obradili isto za slovensko 
veleposlanstvo  u Tel Avivu. Na jesen ĺe 
studenti imati javno prezentiranje svojih 
projekata na MZZ u Jerusalemu. Na podruļju 
pozoriġne umetnosti je letos, na prvom 
meĽunarodnom festivalu Hanoh Levina 
gostovalo Gradsko pozoriġte iz Ljubljane sa 
predstavom REKVIJEM, koja  je dobila odliļne 
ocene ovdaġnje kritike.  Jula meseca je na 
meĽunarodnom festivalu u Holonu sudjelovao 
MINI TEATER iz Ljubljane sa odliļnom 
izvedbom PALAC od H.C. Andersona. Na 
jesen oļekujemo prvu retrospektivu 
slovenskog filma. Ovo je samo uglavnom.  
Zainteresirane za ove manifestacije pozivam da 
se upiġu na e - newsletter na 
adresu vta@gov.si . Newsletter izdaje naġe 
poslanstvo svaki mesec, na engleskom, i to je 
dobar vodiļ o proteklim dogaĽajima i kaģiput 
predstojeĺih aktivnosti. 
 

  
Rado viĽen gost: Dan Reisinger u druġtvu 
domaĺina 
 
P. Ima li neļega ġto ste ģeleli, a niste imali 
moguĺnost ostvariti? 
 Ambasadorica: Svakako da ima. Ali do isteka 
mojeg mandata ima joġ vremena.  
 P. Mnogi Izraelci poseĺuju Sloveniju i vraĺaju 
se divnim utiscima. Ima li i nekih primjedaba?  
 Ambasadorica: Veĺ sam spomenula da  broj 
turista u Sloveniji svake godine raste. To moģe 
da se zakljuļi i po tome ġto se u 
mestima turistiļkih atrakcija, po letovaliġtima, 

 toplicama ļuje sve viġe ivrit. Utisci su svi 
pozitivni i mi u ambasadi primamo hrpu pisama 
sa opisima divno provedenog odmora. Izgleda da 
je vreme da se osnuje druġtvo prijatelja Izrael -
Slovenija. 
 P. Dali biste hteli neġto poruļiti naġim ļitaocima? 
Ambasadorica: Uvek sa velikim  interesom ļitam 
MOST. U Sloveniji su u poslednjih desetak 
godina objavljene studije, knjige, odrģani 
su simpozijumi i izloģbe i sve to posveĺeno  
pomenu  Jevreja Slovenije. Ako mi dozvoljavate, 
predloģila bih da se o tome piġe u MOSTu.  
P. Hvala Vam gospoĽo  Suhadolnik. Sigurna sam 
da ĺe naġi ļitaoci sa zadovoljstvom ļitati ovaj 
kratak razgovor.  
 

DĢONATAN POLARD 

U ZAMENU ZA PREGOVORE 
Iz domaĺe ġtampe 
Uvek kada moramo da oslobodimo Palestince-
teroriste iz zatvora, imamo sliļan problem. Kako 
da u zatvoru ostanu oni koji su okrvavili ruke na 
nevinim ģrtvama. MeĽutim, pritisak meĽunarodne 
zajednice, posebno Amerike i Evropske unije, 
zbog njihovih interesa, ne ostavlja nam mnogo 
prostora za odluke, a to veoma pogoduje krajnjim 
desniļarskim snagama, koje se protive svakom 
oslobaĽanju okrivljenih, pa makar oni godinama 
bili u pritvoru ļekajuĺi sudsku presudu.  
 

 
Novija fotografija Dģonatana Polarda  
 
U takvim situacijama svako pokuġava da izvuļe 
neku korist, niġta novo, a naġ premijer je joġ 
jednom pokuġao da izdejstvuje osloboĽenje 
naġeg ġpijuna Dģonatana Polarda, koji je u 
Americi osuĽen na doģivotnu robiju. Opozicija u 
Knesetu se obratila predsedniku SAD Obami sa 
molbom da se Polard oslobodi daljeg izdrģavanja 
kazne. Naravno, to je diplomatija, iza tog zahteva 
stajao je naġ premijer Bibi Natanjahu. Predlog je 
odbijen, a pregovori su zapoļeti u Americi!  
Da se samo malo podsetimo ġta se deġavalo sa 
Polardom. Polard jeste bio naġ ġpijun u Americi. 
Kada je otkriven, nije postojalo dovoljno dokaza 
da bi bio osuĽen, te je ameriļka administracija 
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 ponudila Polardu Ăsaradnjuñ, s tim da kazna 
bude minimalna. Polard je ispriļao sve ġto su 
od njega zahtevali, priznao da je izraelski 
ġpijun, a kad je osuĽen na doģivotni zatvor, 
pobunio se i pozvao na prethodni dogovor. 
Naģalost, ameriļke vlasti su traģile dokaze za 
postignut dogovor, a pismenih dokaza nije bilo. 
Jednostavno reļeno, Polard je bio prevaren.  
Svaki ġpijun je svestan rizika koji nosi njegov 
zanat. Dģonatan Polard prenosio je izraelskoj 
obaveġtajnoj sluģbi poverljive podatke iz CIA, 
gde je radio kao analitiļar. Neki ġpijuni su 
uhvaĺeni u poslu kojim su se bavili, neki su 
nestali pod nerazjaġnjenim okolnostima, a 
Polard je za svoje delovanje osuĽen na 
doģivotnu robiju. Dobro, svaka drģava ġtiti svoje 
interese i kad se otkrije ġpijun nije nikakvo ļudo 
da zaglavi u zatvoru. MeĽutim, to je najbolje 
definisao Braverman, koji je rekao: ĂOn je bio u 
zatvoru mnogo duģe od onih koji su poļinili 
sliļne zloļine, vreme je da bude osloboĽen 
kazne ï i to je pravdañ. M.F. 
 

NAKNADA ZA PREĢIVELU 
DECU ĠOA 

Izvor Maariv 
Nemaļko Ministarstvo finansija spremno je da 
obezbedi naknadu preģivelima Ġoa koji su za 
vreme Drugog svetskog rata bili deca. U 
razgovorima koji su obavljeni u Jerusalimu sa 
predstavnicima Centra organizacije preģivelih 
Ġoa, nemaļki predstavnici prihvatili su da u 
kratkom vremenu utvrde naļin  plaĺanja 
odġtete. Odġteta bi se odnosila na decu koja su 
roĽena od januara 1928. do maja 1945. godine i 
koja su trpela teror u nacistiļkom reģimu i 
reģimu njihovih saveznika. Odġteta bi se 
odnosila na svu decu koja su ģivela u logorima, 
getima, u bekstvu ili su sve vreme morala da 
beģe i da se kriju. 
Veĺina dece je posle rata podigla svoje 
porodice, ali kako stiģe starost sve viġe se 
oseĺaju posledice traumatiļnog preģivljavanja 
za vreme Holokausta. Struļnjaci kaģu da su 
mnoga deca preģivela teģe povrede nego 
odrasli. Deci su nedostajali vaģni elementi u 
razvoju i formulisanju liļnosti. Dete mora biti 
voljeno, zaġtiĺeno, tokom ovih godina dete uļi 
da bude porodiļna liļnost, braļni drug, roditelj, 
ļlan zajednice. Zbog nedostatka navedenog, 
ļemu treba dodati obrazovanje i kulturu, deca 
su trajno oġteĺena, ġto se ogleda u velikom 
broju poremeĺaja, oseĺanju gubitka, 
propuġtenih prilika i nemoguĺnosti da dostignu 
svoje potencijale.  
Sada ĺe Nemci morati da razmotre naļine kako 
da se izvrġi naknada za psiho-socijalne i fiziļke 

 povrede koje kod preģivelih imaju dugoroļne 
posledice. 
 

ĻANAD SEGEDI 
MAņARSKI ANTI-SEMITA 

 
Vest poslao Aron Abahari 
U punom usponu karijere u maĽarskoj 
desniļarskoj partiji Jobik, Ļanad Segedi, 30 
godina star, isticao se svojim anti-semitskim 
izjavama. Odjednom, poļeo je da tvrdi da nikada 
nije davao anti-semitske izjave, iako su za to 
postojali ļvrsti dokazi. Moģda ste pomislili da mu 
je proradila savest? Nije to u pitanju, odjednom je 
otkriveno da je Ļanadi Jevrejin! Naime, dugo 
godina baba i deda nisu mu priļali o strahotama 
koje su preģiveli za vreme Drugog svetskog rata - 
baba je bila u Auġvicu i Dahuu, jedina je preģivela 
od njene brojne familije, a deda je bio na 
prisilnom radu. 
Sve je poļelo kada je jedan bivġi osuĽenik 
predoļio Ļanadiju dokaze o njegovom jevrejskom 
poreklu. Ceo razgovor je tajno snimljen i sa audio 
trake se lepo ļuje kako je Ļanadi iznenaĽen, a 
potom nudi novac i usluge u zamenu za ĺutanje. 
U prvom momentu Ļanadi je pokuġao da ospori 
verodostojnost snimka, ali je na kraju priznao da 
se sastajao sa pomenutim kriminalcem.  
Svi su bili iznenaĽeni, naroļito voĽstvo Jobik 
partije. Ļanadi je bio prisiljen da podnese ostavku 
na sve partijske funkcije. Naravno, iz njegove 
bivġe partije tvrde da to nije zato ġto je Jevrejin, 
nego zato ġto je pokuġao da podmiti kriminalca, 
ġto je teġko poverovati, s obzirom na bogatu anti-
semitsku istoriju partije. 
Inaļe, Ļanadi je bio osnivaļ MaĽarske garde, 
kopije sliļne garde s kraja Drugog svetskog rata, 
koja je uļestvovala u deportovanju preko pola 
miliona Jevreja iz MaĽarske u logore, pre svega u 
Auġvic. Ļanadijeva garda je imala crne uniforme i 
simbol krsta, ali tako napravljen da veoma 
podseĺa na kukasti krst. MaĽarski sud je 2009. 
godine zabranio MaĽarsku gardu. 
Ļanadijeva politiļka karijera je verovatno 
zavrġena, ne zna se ġta ĺe dalje raditi, nadajmo 
se samo da neĺe traģiti izraelsko drģavljanstvo! 

 

KORUPCIJA U IZRAELU 

 

Izveġtaj OECD - piġe M.Fogel 
Prema ciframa OECD, ļija ļlanica je i Izrael, u 
ovoj, nekada regionalnoj Organizaciji za 
ekonomsku saradnju i razvoj, spadamo meĽu 
najkorumpiranije drģave kad su u pitanju javne, 
politiļke i kulturne, institucije ï ispred nas je 

 samo Grļka. Kada je  Organizacija  osnovana 1948. 



godine sa sediġtem u Parizu, imala je za cilj 
oporavak evropske privrede, pre svega 
Zapadne Evrope, i uspeġnu realizaciju 
Marġalovog plana. Danas Organizacija ima 33 
punopravne ļlanice, od kojih je osam 
najrazvijenijih zemalja van Evrope, meĽu njima 
je i Izrael.  
Koliko god su frapantni podaci kada je u pitanju 
Izrael, naġa zemlja moģe da se pohvali da je 
spremnost graĽana Izraela za borbu protiv 
korupcije na izuzetno visokom nivou, ļak preko 
90%. Iako je samo 12% graĽana priznalo da je 
u proġloj godini platilo mito da bi zavrġilo neki 
posao, preko 80% ispitanih izraģavaju uverenje 
da je korupcija na visokom nivou. 
MeĽutim, veoma vaģan je podatak da se zna u 
kojim sektorima se to deġava, odnosno u kojim 
je to retkost. Zaġto je to vaģno? Zato ġto ti 
podaci pokazuju da je u najosetljivijim sektorima 
druġtva, korupcija najmanje prisutna, a to su 
vojska, obrazovni sistem i pravosuĽe. Koliko 
god da ima pojedinaļnih primera korupcije, na 
primer, u pravosuĽu, jer nijedan segment 
druġtva u nijednoj drģavi na svetu nije potpuno 
imun na korupciju, ipak moramo da se setimo 
koliko je naġih ministara vlade zavrġilo u 
zatvoru, ļak i predsednik drģave, koji je po 
svojoj funkciji Ănedodirljivñ. 
Nije nam uteġno ni kada istraģivanja pokazuju 
da je vlada ļesto zarobljena Ăspecijalnim 
interesimañ, ġto u prevodu znaļi da donosi 
mere u korist najbogatijih, a i tu zauzimamo 
visoko mesto - ispred Meksika sa 69%, Turske 
49%,  a voleli bismo da smo u grupi zemalja 
kojoj, na primer, pripada Norveġka, gde je 
korupcija ocenjena samo sa 5%. Za naġu vladu 
je ocena 73%. 
Naģalost, korupcija je po nezavisnim ocenama 
poveĺana u poslednjih godinu dana, a to se 
objaġnjava ekonomskom krizom koja je 
zakucala i na naġa vrata ï kada je u pitanju 
ekonomska kriza, za sada smo daleko od 
kritiļne taļke. 
Veĺina ispitanih smatra da su liļni kontakti 
veoma vaģni za reġavanje raznih problema, ġto 
i nije tako loġe, pretpostavljamo da tu nije 
prisutna korupcija, jer, ako nam je za utehu, to 
samo dokazuje da smo druģeljubiv narod! 
 
Nema drģave u svetu gde ne postoji mito i 
korupcija, pa ni Indija nije izuzetak. Indus, 
profesor fizike sa Univerziteta Merilend u SAD, 
vrativġi se u domovinu bio je izloģen 
iznuĽivanju. Da bi ucenjivaļima dao upeļatljiv 
odgovor, ġtampao je novļanice od nula rupija. 
Tako se joġ jednom pokrenulo javne mnenje u 
borbi protiv korupcije. Akciji su se pridruģile 
razne nevladine organizacije i do sada 

 je ġtampano viġe od milion nominalno bezvrednih 
novļanica, koje koristi sve viġe onih koji ne ģele 
da plate mito. 
 

 
Bezvredne rupije, indijska valuta 
 

RAZVOD NA VERSKI NAĻIN 
MUĢ, AKO MU ĢENA NE DA GET, 
MOĢE DA ĢIVI SA DRUGOM ĢENOM I 
DA IMA DECU S NJOM - ĢENA MORA 
PRVO DA ISPLATI SVE TROĠKOVE 
RAZVODA, UKOLIKO ĢELI DA SE 
PONOVO UDA ï IZGLEDA DA JE 
DOĠLO VREME ZA PROMENE 
 

Piġe Jeremy Sharon, preveo i priredio M.Fogel 
Beit Hilel organizacija, centralno udruģenje 170 
nacionalno-verskih rabina i jevrejskih uļenih 
ģena, pokrenula je kampanju da se podstakne 
koriġĺenje predbraļnih sporazuma, predviĽenih u 
skladu sa jevrejskim zakonom, koji je dizajniran 
da pomogne u reġavanju fenomena "get 
odbijanja" pri ļemu jedan od supruģnika u braku 
prihvata ili odbija da prihvati raļun o razvodu 
braka, ili get. (get, saglasnost za razvod braka). 
ĂProblem get odbijanja, ġto podjednako utiļe i na 
muġkarce i ģene, ġiri se i postaje sve raġirenijiñ, 
kaģe se u objavljenom saopġtenju udruģenja. 
ĂKada jedan od partnera shvati da ima velika 
ovlaġĺenja u odluļivanju da li da prihvati ili odbije 
get, on moģe da to iskoristi u formi iznude ili 
osveteñ ï ġto samo potvrĽuje da brak nije 
zasnovan na ljubavi, nego na ļistoj raļunici, iako, 
verujemo, u veĺini sluļajeva nije tako.   
U jevrejskom obiļajnom zakonu, Halaha, pravo 
proisteklo iz svetih knjiga, ģena mora da obezbedi 
raļun za razvod pre nego ġto moģe da se ponovo 
uda (da se izmire novļana potraģivanja muģa, jer, 
Boģe moj, muģ ĺe ubuduĺe morati sam da kuva i 
pere veġ, a to, morate priznati, koġta). Prema 
saznanju raznih grupa za ģenska prava postoji 
nekoliko hiljada otvorenih sluļajeva zbog 
odbijanja muģeva da ģeni daju get, koristeĺi to 
pravo da iznude ġto povoljnije uslove u 
brakorazvodnoj parnici.  
 



 
Ģena, takoĽe, moģe da odbije da prihvati get od 
muģa, ļime spreļava okonļanje razvoda, ali 
muģu je dozvoljeno da ģivi sa drugom ģenom i 
ima decu, sve u skladu sa Halaha. MeĽutim, 
ģena ne moģe, tako da su sluļajevi 
Ăneposluġnihñ muģeva mnogo rasprostranjeniji. 
Prema studiji, koja je nedavno saļinjena, 
proseļno vreme potrebno da ģena dobije 
razvod je 642 dana. IzmeĽu 1995. i 2007. 
godine zabeleģeno je 12,5% sluļajeva gde je 
razvod trajao duģe od 4 godine, a u poslednje 2 
godine ovaj procenat se popeo na 28,4%. 
Iako prema zakonu matiļari, koji rade u 
lokalnim verskim savetima ili rabinatima, moraju 
da odobre predbraļni ugovor, oni to odbijaju iz 
straha da takav dokument nije u skladu sa 
Halaha. Direktive, koje su pre nekoliko meseci 
date od strane Kancelarije drģavnog tuģioca u 
saradnji sa Ministarstvom religije, trebalo bi da 
ublaģe ovaj problem.  
Direktor Beit Hilela, rabin Ronen Nojvirt, rekao 
je da je vaģno potpisivanje predbraļnog 
ugovora i da bi to trebalo da postane praksa u 
Izraelu, kako bi se spreļila dalja zloupotreba 
prava odbijanja davanja geta. ĂOhrabrujemo 
sve parove u Izraelu da pre venļanja potpiġu 
predbraļne ugovore i na taj naļin pokaģu ljubav 
(konaļno i ljubav!) i privrģenost jedni drugimañ, 
izjavio je rabin Nojvirt, opisujuĺi ovaj princip isto 
kao kad vezujete sigurnosni pojas pre nego ġto 
pokrenete automobil. 

Ġta reĺi na kraju? Da smo sreĺni ġto ĺe ģene 
ubuduĺe moĺi lakġe da se razvode? On odgore 
vidi sve, valjda tako mora da bude. 
 

JEVREJI IZ SENTE 

 

Piġe Ludajiĺ Vitomir, roĽen  1929. godine u 
Senti  
Moj otac, advokat, a i deda je bio advokat, bio 
je u vrlo prisnim odnosima sa mnogim 
jevrejskim porodicama, a preko njega 
uspostavio sam i ja drugarske odnose 
sa  njihovom decom. Moj najbolji drugar, na 
naġe obostrano zadovoljstvo je Wolf Dan, koji 
ģivi u Jerusalimu, sa kojim sam u stalnoj vezi, a 
koji je pre oko tri nedelje bio sa svojom 
suprugom u Senti. Ģeleo je da poseti svoje 
rodno mesto Sentu, a kako mu i supruga vodi 
poreklo iz stare Jugoslavije, to oboje znaju 
srpski jezik i lako se sporazumevamo. 
Detinjstvo smo proveli zajedno, naģalost, jedno 
vreme je bio u deportaciji, ali se sretno vratila 
cela porodica: otac. mati, on i mlaĽi brat. Svi su 
se tokom 1949. godine iselili u Israel, a 
naģalost svi su veĺ pomrli osim moga dragog 

 
drugara. Preko njega uspostavio sam drugarske 
odnose sa joġ nekim Jevrejima, ali oni nisu doġli 
nazad iz deportacije. Imao sam ļetiri ġkolska 
drugara, koji su se vratili iz deportacije, oni su 
takoĽe otiġli za Israel, a svi su ģivi, pa ponekad 
odrģavamo neke kontakte. 
Ovo je veoma kratko objaġnjenje o meni i mojim 
dragim drugarima koji sada ģive u Israelu. 

O stradanju Jevreja iz Sente 

Senta je grad koji je poļetkom rata 1941. godine 
brojao oko 30.000 stanovnika. Naģalost ovaj broj 
je danas  smanjen na oko 25.000 stanovnika. 
Senta je bila u staroj Jugoslaviji jedan 
viġenacionalni grad gde su ģiveli Srbi, Jevreji i 
MaĽari, moģe se reļi u dobrim odnosima. Najviġe 
je bilo MaĽara, pa Srba i na kraju Jevreja. 
U Senti prema podacima koje sam dobio u 
Istorijskom arhivu grada Sente, u vreme izbijanja 
Drugog svetskog rata ģivelo je oko 3000-5000 
Jevreja. U odnosu na nestale Jevreje izdata je 
monografija, u kojoj su navedena prezimena i 
imena nastradalih graĽana jevrejske 
nacionalnosti. Oni su bili raznog zanimanja i to 
lekari, advokati, trgovci, zanatlije i veleposednici, 
ali je bilo i siromaġnijih prihoda. U glavnoj ulici u 
Senti, koja se zvala ulica Kralja Aleksandra, gde i 
ja ģivim, bilo je 10 do  15 stambenih zgrada koje 
je bilo vlasniġtvo Jevreja, mogu reĺi svaka druga-
treĺa kuĺa je bila njihovo vlasniġtvo. Svi oni su 
uspeġno poslovali i bili cenjeni meĽu graĽanima 
grada Sente. Ovi Jevreji meĽusobno su govorili 
starim hebrejskim jezikom i preteģno na 
maĽarskom jeziku. To radi toga ġto su se veĺina 
u Sentu nastanili iz Austrougarske odnosno 
MaĽarske, tako da su ova dva jezika  meĽu njima 
bila dominantna. Naravno da su mnogi Jevreji i 
srpski govorili i imali meĽusobno dobre odnose 
sa Srbima i bili u poslovnim ili prijateljskim 
odnosima. Naģalost izbijanjem drugog svetskog 
rata, cela situacija u Senti se menja. Grad koji se 
nalazi na severu Baļke, okupirali su maĽarske 
vojne jedinice 13. aprila 1941.  godine. Ġta se sve 
tu dogaĽalo, neĺu iznositi, ali ĺu izneti moje 
viĽenje o stradanju Jevreja. po dolasku 
okupacione maĽarske vojske, Jevreji postaju 
graĽani drugog reda. Na sebi moraju da nose 
ģute ġestokrake zvezde, a imovina im se 
oduzima. 
Najnesreĺniji dan u njihovom ģivotu je, kada ih 
marta ili aprila 1944. godine MaĽarska drģava 
hapsi i sve predaje Nemcima na milost i nemilost. 
Seĺam se jednog veoma hladnog dana, padala je 
sitna kiġa i hladno je bilo, a na ulici prolaze 
seoska teretna kola sa drvenim toļkovima, koja 
se tresu po kaldrmi od makadama, a na njima 
sede Jevreji upakovani u razne toplije predmete, 

  



 
dok su se neki  kretali pored tih kola. Tada sam 
bio deļak od 15 godina i iz stana iza zavese 
posmatrali smo ovu jezivu sliku. I dan danas 
kada se na to podsetim uvek me obuzme tuga i 
ģalost. Kako se seĺam u teretnim vagonima, 
koje smo zvali marveni vagoni, ukrcani su bili i 
prvo prevezeni u Segedin, kasnije u Baju, a 
odatle ceo karavan, u jednom vozu sa 
Jevrejina iz cele Baļke, deportovani su za 
Nemaļku, odnosno Auġvic. MaĽarska drģava 
predala je Nemaļkoj sve Jevreje koji su bili 
nastanjeni na teritoriji Baļke, a koja je bila 
okupirana od strane maĽarskih trupa. U ono 
vreme Jevreji iz ostalih delova tadaġnje 
MaĽarske nisu deportovani. 
Pre ove deportacije joġ tokom okupacije, 
izvestan broj muġkaraca mobilisan je i 
odveden na prisilan rad u Rusiju, gde ih je 
mnogo pomrlo. 
Ġta je bilo sa imovinom Jevreja koji su 
deportovani. Ona je sva oduzeta i podeljena je 
bila meĽu maĽarskim saradnicima. 
Iz deportacije od  svih deportovanih Jevreja u 
Sentu se, prema mojoj proceni, vratilo oko 40 
do 6o graĽana. Naravno, jedva su mogli dobiti 
nazad izvesnu imovinu i kuĺe, a u to vreme 
komunistiļka vlast donosi razne zakone, kao 
agrarna reforma, nacionalizacija i sliļno, tako 
da od te malo vraĺene imovine jedva im neġto 
ostaje. 
Ova stradanja, navela su onaj mali broj Jevreja 
koji su se vratili u Sentu, da ponovo krenu u 
neizvesnost i da se isele u Izrael. Kako je to 
bilo, to Vi sami dragi ļitaoci znate. 
Ģelim dodati da je uslov da dobiju pasoġ i da se 
isele bio da sobom mogu odneti samo svoju 
pokretnu imovinu, dok im se nepokretna 
imovina  nacionalizuje. 
To je bilo u izvesnom smislu novo stradanje. 
Tokom juna 1949 godine iz Sente su se iselili 
skoro svi Jevreji. Ostalo ih je 4-5, koji su svi u 
Senti tokom vremena pomrli osim jedne osobe. 
Ta osoba je bila jedna Jevrejka koja se bila 
udala za Srbina i imali su dva sina. Naģalost 
muģ je umro, a umro je i jedan sin, drugi sin 
iselio se u Izrael tokom proteklih godina, a ona 
je preġla da ģivi u Suboticu u gerentoloġki 
centar ili grubo reļeno u dom za stara lica. 
Tako da u Senti viġe nema Jevreja. 
U Senti su postojale dve sinagoge i postojalo je 
jevrejsko groblje. Obe sinagoge su preģivele 
ratna stradanja, ali je jedna koja je bila veĺa i 
nalazila se u blizini centra grada poruġena i na 
 tom mestu je sagraĽena prvo ġkola, a zatim u 
taj sagraĽeni objekat useljen je  Dom Zdravlja. 
 
 

 
 Druga sinagoga, koja je bila skromnija i dan 
danas postoji, ali joj je promenjena namena i 
sada sluģi kao sportska dvorana.  
U neposrednoj blizini poruġene sinagoge nalazi 
se spomen obeleģje u ļast nastradalih 
senĺanskih stanovnika. 
Jevrejsko groblje i dan danas postoji, ograĽeno je 
zidom od cigala i ima svog ļuvara. Odrģavanje 
ovog groblja finansira Crkvena opġtina u Subotici 
koja je povezana sa centralom, u Beogradu. 
U pogledu oduzete imovine od Jevreja u Senti, 
onima koji su preģiveli egzodus, sada je u toku 
postupak za vraĺanje oduzete nepokretne 
imovine. O ovoj temi posebno se obraĺam Vaġim 
ļitaocima. 

AKTUELNO - Radi se o vraĺanju oduzete 

imovine i obeġteĺenju u Republici Srbiji. Zakon 
koji reguliġe ovu materiju donet je 26. septembra 
2011. godine. Prema tom Zakonu zainteresovana 
lica, zahteve za vraĺanje imovine mogu podneti u 
roku od dve godine, taj rok istiļe 28. februara 
2014. godine. Znaļi ko do tog dana podnese 
zahtev i svu dokumentaciju koja se traģi, o  njemu 
ĺe se odluļivati i reġavati, 
U Senti kod advokata Juhas Ibolje, do sada ima 
12 predmeta koji su podneti za vraĺanje oduzete 
imovine od Jevreja ļije poreklo vodi iz Sente. 
Neki zahtevi su veĺ predati a neki ĺe biti predati u 
najkraĺem roku. U jednom predmetu gde se radi 
o faktiļnom  vraĺanju jedne stambene zgrade, 
zakazana je rasprava za 18 septembar 2013. 
godine. Osobe o kojima se radi i o njihovoj 
imovini ne daju se podaci jer su oni liļne prirode. 
Eventualno zainteresovana lica mogu se putem 
interneta  j.viki@eunet.rs ili na dresu Vitomir 
Ludajiĺ, ul Glavna br 22, Senta, Serbia, obratiti se 
na maĽarskom ili srpskom jeziku. 
 

HRONOLOGIJA JEVREJSKE 
ZAJEDNICE U BiH 

 
Iz Pinkasa Jevrejske opġtine Sarajevo, Aron Albahari, 
nekada stanovnik Sarajeva, sada zaposlen u Savezu 
jevrejskih opġtina Srbije, na osnovu teksta Prof. dr 
Predraga Fincija, priredio je kratku hronologiju 
jevrejske zajednice u BiH. Naravno, hronologija 
poļinje progonom iz Ġpanije (1492.) i Portugalije 
(1496.) i prvim naseljavanjima u BiH, koja je tada bila 
pod turskom/otomanskom vlaġĺu. Veĺ 1565. godine 
Jevreji osnivaju opĺinu u Sarajevu. Hronologija se 
proteģe sve do danaġnjih dana, odnosno ratova 
devedesetih godina, kada se raspala Jugoslavija, sa 
osnovnim podacima o jevrejskoj zajednici u BiH 
danas.  Ovaj interesantan projekat moģete videti na 

sajtu http://www.jevrejsketeme.in.rs/  
 

http://eunet.rs/
http://www.jevrejsketeme.in.rs/


 

JEVREJI U SVETU 
2012. godine 

Izvor: Jevrejska virtuelna biblioteka 
 
Broj u prvih 15 drģava sveta i procenat 
od svih Jevreja u svetu 
 

1 Israel 5,901,100 42.9% 

2 
United 

States 
5,425,000 39.5% 

3 France 480,000 3.5% 
4 Canada 375,000 2.7% 

5 
United 

Kingdom 

291,000 2.1% 

6 Russia 194,000 1.4% 
7 Argentina 181,800 1.3% 
8 Germany 119,000 0.9% 
9 Australia 112,000 0.8% 
10 Brazil 95,300 0.7% 
11 Ukraine 70,200 0.5% 

12 
South 
Africa 

67,000 0.5% 

13 Hungary 48,200 0.4% 
14 Mexico 39,200 0.3% 
15 Belgium 30,000 0.2% 
 
 
 

GODINA  JEVREJI  

1880 7,800,000 

1900 10,600,000 

1922 14,400,000 

1925 14,800,000 

1939 

Poļetak 

Holokausta 

16,728,000 

1945 Kraj 

Drugog 

svetskog 

rata 

11,000,000 

1950 11,297,000 

1955 11,800,000 

1960 12,079,000 

1970 12,585,000 

1980 12,819,000 

1990 12,868,000 

2000 12,900,000 

2010 13,428,300 

2012 13,746,100 

 
Iako je proġlo 68 godina od zavrġetka 
Drugog svetskog rata ï Holokausta, 
broj Jevreja u svetu joġ uvek nije ni 
blizu broja Jevreja koliko nas je bilo 
pre rata.  
 
Broj Jevreja u bivġim republikama 
Jugoslavije i procenat u odnosu na 
ukupan broj stanovnika 
 

  
Coun

try  

Total 

Popula

tion 

Je

ws 

% of 

Popula

tion 

  
Sloveni

a 

2,100,000 100 <0.01% 

  Bosnia 3,800,000 500 0.01% 

  Croatia  4,400,000 
1,70

0 
0.04% 

  
Maced

onia 

2,100,000 100 <0.01% 

  Serbia 7,300,000 
1,40

0 
0.02% 

 
Ovo je tabela saļinjena na osnovu 
zvaniļnih podataka, meĽutim, treba 
reĺi da u svim bivġim jugoslovenskim 
republikama ima viġe Jevreja nego ġto 
su se popisom deklarisali ï reļ je 
asimilacionim procesima uzrokovanim 
sa viġe faktora, od kojih je svako 
najznaļajniji buĽenje anti-semitizma, 
odnosno anti-izraelizma, ġto se 
razlikuje od republike do republike. U 
tabeli nedostaje broj Jevreja u Crnoj 
Gori; prema nezvaniļnim podacima u 
Crnoj Gori ģivi nekoliko Jevreja.  

 
 

http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/Israel
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/US-Israel/usjewpop.html
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http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Francetoc.html
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http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Englandtoc.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/russia.html
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http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/australiatoc.html
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http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Mexico.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Belgium.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/slovenia.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/slovenia.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/bosniatoc.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/croatiatoc.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Macedonia.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/Macedonia.html
http://www.jewishvirtuallibrary.org/jsource/vjw/serbia.html


 
KAKO SE POSTAJE 

CIONISTA 
 
Piġe Avraham Atijas 
I ovaj put spoznajem veĺ ranije potvrĽenu 
istinu da godine zaista brzo prolaze! Sredinom 
ove, 2013. godine biĺe veĺ osamnaest godina 
otkako sam se doselio u moju novu domovinu 
ï Izrael! Od tada pa do danas mnogo toga se 
dogodilo u mom i u ģivotu moja dva sina, 
nakon ġto nas je, zbog neizleļive bolesti, 
zauvek napustila moja supruga, a njihova 
majka. O ovoj temi sam u nekim ranije 
objavljenim zapisima ispriļao brojne zanimljive 
detalje, a koji su znaļajno uticali na dalji tok 
mog ģivota. U ovom eseju ģelim da objasnim 
promene koje sam, naroļito u poslednje dve 
decenije doģiveo, pre svega, na psiholoġkom i 
emotivnom planu. 

U mislima vraĺam moj ģivotni film 
pedeset i joġ neku godinu viġe unazad. Moje 
veze s jevrejstvom i aktivnosti u jevrejskoj 
zajednici su, zapravo, zapoļele joġ u 
detinjstvu, po povratku s roditeljima u rodni 
grad Sarajevo nakon zavrġetka Drugog 
svetskog rata (prva posleratna letovanja, 
obeleģavanje praznika u Opġtini i sl.), ali je ta 
veza postala joġ sadrģajnija i ļvrġĺa u kasnijim 
tinejdģerskim godinama, a joġ viġe tokom 
univerzitetskih studija. Iako sam imao prisnih 
prijatelja meĽu mojim vrġnjacima drugih 
nacionalnosti i vera, uvek sam se najlepġe 
oseĺao meĽu svojom sabraĺom Jevrejima. 
Druģenja i aktivnosti u opġtinskom 
omladinskom Klubu, posete jevrejskim 
prijateljima i klubovima iz drugih velikih 
gradova ġirom tadaġnje Jugoslavije, zajedniļka 
letovanja, poneki seminari u zemlji i 
inostranstvu, sve je to uticalo da sa radoġĺu 
prihvatim i shvatim moje poreklo, odnosno da 
sam Jevrejin. I tokom studentskih dana su se 
nastavila moja angaģovanja u tom pravcu, {to 
nije nedostajalo ni kad sam se zaposlio i 
stvorio porodicu, barem dok sam bio sa 
sluģbom u zemlji. 

Sve mi je izgledalo dobro, lepo i 
normalno u mojim tadaġnjim pristupima i 
shvatanjima judaizma i njegovog ispoljavanja 
na prostorima na kojima sam tada ģiveo. Neka 
dublja, filozofska razmiġljanja o toj temi nisu 
me zaokupljala u tim mladenaļkim danima.  O 
Izraelu i ġta se tamo dogaĽalo ponekad smo 
bili obaveġtavani preko nekih opġtinskih 
funkcionera (putem predavanja),  

 
 
mnogo manje iz retkih pisama koja smo dobijali 
od porodice iz te zemlje, ali veĺinu novosti smo 
pratili putem lokalnih medija, uz njihove 
komentare. Jugo-komunistiļka ideologija, mada 
tada neġto blaģa od one iz Sovjetskog saveza i 
njegovih satelita, bila je tada ipak protiv onih koji 
su imali drugaļije poglede na ģivot i tadaġnje 
druġtveno ureĽenje, pa su ġtampa i drugi mediji 
obilno kritikovali "nenarodne" reģime, odnosno 
one koji su bili desno, "burģoasko-kapitalistiļki" i 
kolonijalistiļki orijentisani. I Izrael nije bio 
poġteĽen takvih kritika, pogotovo jer je tadaġnja 
Titova, "nesvrstana" Jugoslavija otvoreno 
podrģavala svearapsku politiku uperenu protiv 
Izraela. Tome je doprinosilo i liļno prijateljstvo 
Tita s egipatskim i nekim drugim arapskim 
liderima, ukljuļujuĺi i palestinskog voĽu Arafata. 
Iako su jugoslovenske vlasti dozvoljavale iseljenje 
u Izrael (uz gubitak drģavljanstva i liļne 
nepokretne imovine), cionistiļki poduhvat ipak 
nije bio shvaĺen, a joġ manje rado viĽen u toj 
sredini. Zahvaljujuĺi takvoj atmosferi i ograniļenoj 
informisanosti i ja sam tada poļeo da viġe 
razmiġljam o cionizmu, o svrsishodnosti i potrebi 
iseljenja ovdaġnjih Jevreja u jednu za mene ipak 
stranu drģavu ļiji je opstanak stalno, veĺ od 
njenog stvaranja, dolazio u pitanje. Nikako nisam 
uspevao da se snaģnije "zagrejem" za ideju da u 
mladosti i ranoj zrelosti i ja uļinim taj korak. 
Mnogo kasnije, kada sam postao porodiļni, zreo 
ļovek i bio viġe informisan o izraelskoj stvarnosti, 
poļeo sam realnije shvatati suġtinu i ciljeve 
judaizma, a posebno cionizma. MeĽutim, bile su 
to godine kada sam sluģbovao u inostranstvu i bio 
viġe preokupiran poslovnim i egzistencijalnim 
problemima. Po povratku u zemlju izdeġavali su 
se neki nepovoljni dogaĽaji u najuģoj porodici, a 
posebno zbog bolesti supruge, tako da su moje 
cionistiļke misli bile potisnute u drugi plan. 
Odlazak starijeg sina u Izrael, a uskoro potom i 
smrt supruge, konaļno su u meni "razbuktali" 
odluku da napravim korak o kojem sam ranije 
bojaģljivo i uzdrģano razmiġljao. Krajem jula 1995. 
godine konaļno postadoh graĽanin Izraela! 

Useljenje u novu drģavu, nastanjenu u ogromnoj 
veĺini Jevrejima raznih tradicija, kultura i 
ubeĽenja, otvorilo mi je nove vidike u onome ġto 
nazivamo judaizam i cionizam. Na izvoru 
mnogobrojnih informacija, ubrzo sam shvatio da u 
staroj domovini, u galutu nisam bio u stanju da 
potpuno shvatim smisao ova dva fenomena. 
Utvrdio sam da biti Jevrejin nije dovoljno samo 
bioloġki oseĺati to svoje poreklo, uz veoma 
povrġne manifestacije tradicije. Recimo, na 
nekadaġnjim Seder veļerama u opġtinskim 



 prostorijama za Pesah ili skupovima povodom 
nekih drugih praznika, moje uļeġĺe se 
ispoljavalo uglavnom fiziļkim prisustvom, bez 
dubljeg oseĺaja pravog znaļenja tih 
manifestacija.  Sinagoge i verski rituali su bili 
samo za manju grupu starih Jevreja koji su 
nama, mlaĽima, liberalno orijentisanima, 
izgledali suviġe ortodoksnim (iako su bili 
sasvim umereni). Setih se i da smo tada morali 
raditi ili biti u ġkolama subotom. Od drģave 
nismo ni za jedan naġ praznik dobijali slobodan 
dan, ļak ni za Jom Kipur! I ï da dalje ne 
nabrajam tada postojeĺe nepovoljne okolnosti 
koje nam nisu davale podsticaj da ģivimo 
punim ģivotom shodno naġoj tradiciji i veri. Tek 
kasnije sam shvatio da je svoĽenje judaizma 
(jevrejstva) samo na kulturnu tradiciju 
(knjiģevnost, umetnost i sl.), uz izvestan 
dodatak istorije i pevanje ili sluġanje nekoliko 
izraelskih folklornih pesmica takoĽe bilo 
nedovoljno za puno razumevanje tog pojma. 

MeĽutim, u tradicionalnom okruģenju u 
kojem sam se u Izraelu naġao, odluļio sam da 
neġto viġe saznam o suġtini, znaļaju i potrebi 
da zaista ģivimo ģivotom Jevreja, te da li to 
podrazumeva i ģivljenje na ovim prostorima. Iz 
Tore (Mojsijevog petoknjiģja) sam saznao da 
su boģiji zakoni (micvot) dati sinovima Izraela 
(12 jevrejskih plemena) da bi bili primenjivani u 
"obeĺanoj" (od druge do pete knjige "datoj") 
zemlji kada oni stignu do i osvoje prostore 
preko reke Jordana, da bi se na njima trajno 
naselili! Mnogo kasnije, poļetkom nove ere, 
svemoĺno rimsko carstvo je pregazilo i slomilo 
otpor poslednje jevrejske drģave ï Judeje I 
njeni preģiveli stanovnici su u veĺini morali da 
je napuste. Dve hiljade godine ģivota Jevreja u 
dijaspori (galutu) je bilo veoma burno, 
propraĺeno masovnim progonima, pretnjama, 
poniģavanjima, deportovanjima i ubijanjima 
tokom vekova, jer su za ostale nacije i vere oni 
u suġtini bili i ostali stranci, "veļito lutajuĺi 
Jevreji", bez svoje vlastite domovine i prava na 
nju. Ali, nikada se nije ugasila njihova ļeģnja i 
nadanja da ĺe se jednog dana vratiti u Cion. 
Stvaranjem moderne drģave Izraela 1948. 
godine otvorila  se moguĺnost da se Jevreji 
vrate u pradomovinu svojih predaka, da bi 
tamo  nastavili da ģive delimiļno po zakonima 
Tore (koliko je to moguĺe), usaglaġenim sa 
modernim zahtevima vremena (principima 
demokratije). Utvrdivġi ove ļinjenice, zakljuļio 
sam da je cionistiļki pokret od poļetka bio i 
ostao opravdan i potreban i da ga treba shvatiti 
kao nacionalnu teģnju Jevreja da ponovo 
steknu svoju drģavnu i nacionalnu teritoriju, ġto 
je konaļno i ostvareno. Iako sam u ovu zemlju 

stigao zahvaljujuĺi veĺ probuĽenom cionizmu u 
meni, ali i sticajem posebnih okolnosti, brzo sam 
shvatio da u toj odluci nisam pogreġio, uprkos 
nekim nepovoljnostima s kojima se joġ uvek 
susreĺem u svakodnevnom ģivotu. No, shvatio 
sam i ono {to mi se ļinilo da je najbitnije: Jedino u 
ovoj zemlji ljudi, svako na svoj naļin, mogu biti 
prepoznatljivi kao Jevreji, bili vernici ili oni drugi, 
sa svim spoljnim obeleģjima (odeĺa, pokrivanje 
glave, noġenje Davidove zvezde-ġestokrake i dr.), 
a da im to niko ne zameri ili, ne daj Boģe, zabrani, 
pa da zbog toga joġ i budu proganjani i 
kaģnjavani! 
Prema tome, Jevreji, vernici ili oni drugi, koji su 
odluļili da se stalno nasele u Izraelu, ako uspeju 
da steknu takav oseĺaj sigurnosti i ideoloġko-
tradicionalne privrģenosti ovim prostorima, tek 
tada postaju oni pravi, ubeĽeni i lojalni graĽani 
ove drģave. Time oni prestaju biti "cionisti" u 
klasiļnom smislu reļi jer, po mom miġljenju, ovo 
obeleģje treba pripisati samo onim Jevrejima u 
dijaspori koji ģele i na izvestan naļin vrġe 
pripreme da bi stigli u taj simboliļni Cion, 
odnosno u Jerusalim, Izrael i tu se jednog dana i 
trajno doselili! 
Kako bi bilo lepo, veliļanstveno, a mislim i 
korisno kada bi barem svi oni Jevreji u svetu, koji 
sebe nazivaju cionistima, posebno oni koji se o 
velikim praznicima u sinagogama mole i 
egzaltirano izgovaraju reļi "dogodine u 
Jerusalimu", to zaista i ostvarili, da ove dugo 
ponavljane magiļne reļi konaļno zaista pretvore 
u delo, akciju! Pretpostavljam da mi se moģe 
dozvoliti da barem sanjam o takvom reġenju, a da 
li ĺe i kada do njega doĺi ï niko od nas Jevreja 
niti ostalih ljudskih stvorenja do daljnjeg nije u 
stanju da pruģi istinit odgovor. 

ATIJAS U BEOGRADU 

Prilikom nedavnog boravka u Srbiji, ļlan naġeg 
Udruģenja Avraham Atijas iz Jerusalima odrģao je 
23. maja u prostorijama Jevrejske 
opġtine Beograd (JOB) predavanje pod 
naslovom: "Znaļenje judaizma za Jevreje". 
Moderator je bio ing. Jozef Baruhoviĺ, 
potpredsednik JOB-a. Autorov esej istog sadrģaja 
bio je veĺ ranije objavljen u zagrebaļkom 
jevrejskom glasilu za kulturu i umetnost "Novi 
Omanut". Izlagaļ se posebno osvrnuo na 
razliļitosti u tumaļenju Tore (Mojsijevog 
petoknjiģja) i suġtine judaizma (jevrejstva) od 
strane razliļitih jevrejskih verskih struja, ali i onih 
koji judaizam shvataju kao iskljuļivo tradiciju (bez 
vere), istoriju i kulturu Jevreja. Zavrġni deo 
izlaganja Atijas je posvetio ciljevima i znaļaju 
cionizma kao pokreta i teģnje Jevreja u dve 
hiljade godina dugoj dijaspori (galutu) da se vrate 
u pra-postojbinu svojih predaka, odnosno u 
danas postojeĺu drģavu Izrael.  



 
Predavaļ je posebno nastojao da objasni 
znaļaj da svi Jevreji shvate i drugima objasne 
zaġto judaizam nije iskljuļivo vera, veĺ da on 
ujedno predstavlja i nacionalnu pripadnost 
jevrejskom narodu. Na kraju predavanja 
sluġaoci su postavljali pitanja, na koja je 
predavaļ odgovarao u okviru svojih saznanja i 
obaveġtenosti. 
 

KAKO SAM SPASENA 

 

Piġe DINA HEN, prevela sa hebrejskog Tanja 
Ben Haim, priredio M.Fogel 
Bilo je to davno, sve je bilo drugaļije, ja sam 
bila malena, a on visok i lijep "kao slika". 
Upoznali smo se u domu njegove majke, 
odmah smo se dopali jedno drugome i velika 
ljubav se rodila meĽu nama. On je bio buduĺi 
lijeļnik u svojim  dvadesetim, a ja trogodiġnja 
djevojļica.  
Dinin otac, Dragutin Buchler, advokat, 
uhapġen je aprila 1941. godine. Proġao je kroz 
tri logora pre nego ġto je deportovan u 
Jasenovac. Tamo je meĽu prvima ubijen 
1942. godine, zajedno sa 82 logoraġa, 
navodno zbog partizanskog napada u okolini 
Jasenovca. 
Dinina majka Blanka, roĽena Brodariĺ, imala 
je dva brata. Otac i dva brata ubijeni su u 
Jasenovcu. U septembru mesecu 1941. baka 
Elza, Mama Blanka i Dina su deportovane na 
otok Pag, zatim u Kruġĺicu, a odande su 
prebaļene u Lobor-grad. Dina ne zna 
pouzdano gde su stradale majka i baka, ona 
je u to vreme bila stara samo 18 meseci. 
Postoji viġe verzija (Auġvic, Katovice), ali 
prema podacima Jad Vaġema verovatno su 
stradale u Lobor-gradu. Lobor-grad je bio 
jedan od logora u kojem su bila zatoļena i 
mala deca.  

 
Dinini roditelji, Blanka i Dragutin Buchler, nisu 
doļekali kraj rata 

 
Jednog dana nenadano je u Ģidovsku opĺinu u 
Zagrebu stigao folksdojļer, koji je doneo jedan 
paket. Sve vreme je ĺutao, oļigledno je ļekao da 
neko otvori paket. Zaposleni u Opĺini pomislili su 
da se u paketu nalazi bomba, ali prisutan 
folksdojļer, za koga se ispostavilo da je 
verovatno bio straģar u Lobor-gradu, bio je joġ 
uvek tu. Sigurno ne bi ģrtvovao i svoj ģivot da 
saļeka da bomba eksplodira. Odjednom su se 
ļuli neki zvuci iz paketa. Veliko je bilo 
iznenaĽenje kada su otvorili paket i u njemu videli 
bebu. Folksdojļer je otiġao bez reļi, a oko vrata 
male Dine bila je cedulja na kojoj je mama 
napisala osnovne podatke o Dini i molbu da je 
predaju jednoj od dve kuzine, ako su joġ u ģivotu. 
Na cedulji je bilo i ime lekara koji je porodio 
majku. Jedna od kuzina, Blanka Zicer , ģivela je 
sa roditeljima u Zagrebu, koji su ubrzo odvedeni u 
logor. Preko puta njihove kuĺe stanovala je 
porodica Beritiĺ, sa kojima su bili u prijateljskim 
odnosima joġ od pre rata. Mala Dina je puno 
plakala i Blanka je potraģila pomoĺ ņine Beritiĺ. 
Veĺ je poļela potraga za Jevrejima i dete je 
moralo ġto pre da bude sklonjeno iz Zagreba. 
Blanka je bila u ilegali i ubrzo je otiġla u partizane, 
a Ģidovska opĺina je platila jednoj seljanki iz 
Ġestina da se brine o maloj Dini.  
Seljanka je zatvorila Dinu u jednu sobicu, nikud 
nije izlazila, domaĺini su skinuli svu odeĺu sa 
Dine i prodali je, a Dinu obukli u neke dronjke. 
Seljanka se slikala sa Dinom, ali na slici se nije 
videlo u kakvom je stanju Dina. Seljanki je samo 
trebao dokaz kako bi redovno dobijala novac od 
Ģidovske opĺine u Zagrebu. 
Blanka, veĺ u partizanima, zamolila je ņinu da 
poseti Dinu u Ġestinama. ņina je imala ġta da 
vidi. Dete je izmrġavilo, nisu joj davali ļak ni vode, 
da ne bi piġkila u krevet. Jedna seljanka iz 
Ġestine, koja se tu zatekla, rekla je da bi detetu 
bilo bolje u logoru u Lobor-gradu, nego tu gde je 
smeġtena. ņina je odmah donela odluku. Rekla je 
seljanki da mora Dinu da odvede kod lekara, jer 
je sva bila u krastama; uzela je dete i pobegla 
nazad u Zagreb. Sa ņinom je ģiveo njen sin 
Tihomil, u to vreme student medicine, koji je 
zavoleo Dinu kao roĽenu sestru.   
Nije bilo lako Beritiĺama. Poļelo je da se ġuġka 
po komġiluku da kriju jevrejsko dete. Priļa je 
prestala kada je Dina zapretila da ĺe njena 
roĽaka, koja je u partizanima, doĺi a onda teġko 
njima. No, to nije bilo dovoljno. Kako bi dokazala 
da je Dina njihova roĽaka i da nema veze sa 
Jevrejima, krstili su malu Dinu i ona je dobila novo 
ime, Marija. Zvali su je Maja. MeĽutim, Maji je bilo 
veoma ograniļeno kretanje. Mogla je da izaĽe iz 
kuĺe samo ako drģi za ruku ņinu, nijednog 
momenta nije smela da bude sama.  



 

 
ņina se nijednog momenta nije odvajala od 

male Dine 
 
Naravno, o druģenju sa vrġnjacima nije bilo ni 
govora. Dina se brzo oporavila. Tri godine je 
bila kod Beritiĺa. Bliģio se kraj rata, u Zagrebu 
se veĺ bili partizani. Jednom prilikom ņina je 
izvela Dinu u ġetnju. Kada je Dina videla ljude 
u uniformama, uzviknula je ĂHajl Hitler!ñ, ņina 
samo ġto nije pala u nesvest. 
Kako je bilo kod Beritiĺa? Dina piġe o tome:  
Igrali smo se, bili smo nestaġni, Tihomil me je 
noĺu u svom naruļju nosio u skloniġte dok je 
vani bjesnio rat. 
I tako su nam proġle tri godine. I odjedanput, 
bez da sam znala razlog, uzeta sam iz 
njihovog doma, mog doma. "Ti si Dina, nisi 
Marija" , rekla mi je tetka koja je bila jedina ġto 
se  vratila iz rata ï i niġta viġe nije dodala. 

Blanka partizanka 

 
Iako je tada Dina imala 5 godina, ipak nije mogla 
da shvati naglu promenu u njenom ģivotu. Joġ 
uvek se krstila, jer je tako bila nauļena, kako bio 
sakrila svoje jevrejsko poreklo. Krstila se, ali 
ispod stola da teta to ne vidi. 
Nedugo nakon toga, seĺa se Dina, Blanka 
partizanka, kako smo zvali moju tetku, i ja, 
zajedno smo doġle u Arec. Bila sam poslana u 
kibuc i veza s "mojim tako voljenim bratom", se 
pretvorila u tek  beznadeģnu  ļeģnju za njim. 
Desetci godina su proletjeli. Danas  ģivim u 
Jerusalemu. Prilagala sam dokumente i 
informacije u "Jad VaĠem"  i odjedanput se u 
meni javila znatiģelja. Moģda nije prekasno. 
Pronaġla sam broj telefona i pozvala.   
Srce mi je snaģno tuklo. Tko ĺe odgovoriti?!? 
"Halo", ļula sam dobro poznati glas, dubok i 
mekan. "Da, sjeĺam se, svakako. Toliko sam 
sretan ġto si nazvala! Zaġto si nam tako nestala?" 
"Da, mama je umrla prije dvije godine..." 
Tako mi je ģao, pomislila sam u srcu. Toliko bih 
bila sretna razgovarati s tom dobrom ģenom koja 
me je primila i njegovala s tolikom ljubavlju. 
Takva ġteta. 
Moj ljubljeni, veliki i snaģni brat  je veĺ bio 
naruġenog zdravlja. "Neĺu moĺi doĺi u Jerusalem 
da dobijem priznanje "Pravednika meĽu 
narodima" rekao je. "Nije vaģno" pomislila sam, 
"naravno da ĺu ja doĺi kod tebe".   
Otputovala sam.  Ceremonija je obavljena  vrlo 
sveļano u Ģidovskoj opĺini u Zagrebu. Bili su 
prisutni istaknuti gradski zvaniļnici, kako svjetovni 
tako i predstavnici crkve. Renomirani profesor je 
pridonio da se njegova zemlja prikaģe u dobrom 
svjetlu. Sveļanost je popraĺena od strane 
televizije i sutradan su o tome osvanuli ļlanci u 
svim novinama.   . 
S radoġĺu smo obnovili vezu, kao da nije niti bila 
prekinuta prije pedeset godina. 
Kada mu se zdravstveno stanje pogorġalo, traģila 
sam i otkrila ameriļki fond koji s 100 dolara 
mjeseļno pomaģe "Pravednike meĽu narodima" 
kojima je pomoĺ bila neophodna. Taj novac, 
ispriļao mi je, u Jugoslaviji je u to vrijeme bio 
dostatan toļno za vrlo skupu injekciju koja mu je 
koristila i produģila mu ģivot ï gotovo za cijelu 
godinu.    
Napokon sam i ja mogla uļiniti neġto za njih . 
Kada mu se stanje pogorġalo poģurila sam da se 
oprostimo , da ne bih zakasnila...  
Ostala sam nekoliko dana. Atmosfera u domu je 
bila sumorna. Sve je bilo oļigledno. 
Doġao je trenutak povratka, vani je ļekao taksi. 
Njegova ģena je stajala i tiho plakala. Zagrlila 
sam mu vrat kao u djetinjstvu, stojeĺi u tiġini. Jer, 
ġto reĺi?!? On je zagrlio mene i smireno rekao: 
 



 
"Nije vaģno, idi, mi ĺemo se joġ vidjeti, ļekat 
ĺu te tamo, na onome svijetu". 
 

 
Dina ima sina, kĺerku i sedam unuka 
 

TRAGOM KUVARSKOG RECEPTA 

JEVREJSKI PASULJ 

 

Priredio Milan Fogel 
ĂMoģda jelo o kome nameravam da piġem ne 
pripada jevrejskom naroduñ, piġe Miloġ Laziĺ, 
novinar Ilustrovane Politike, Ămoģda i nije po 
Kaġrutu (jevrejskim pravilima o pripremanju 
hrane), ali se u mojoj porodici ono oduvek 
zvalo jevrejski pasulj. Dobro, ne baġ 
oduvekéñ.   
A zaġto nam je interesantna ova priļa? 
Odgovor sledi. 
ĂTo jelo su u kuhinju moje dobre prababe 
Milice donele dve male curice, Ela i Maza, 
koje su utoļiġte od nacistiļkog pogroma naġle 
u naġoj kuĺi u Beogradu, koja je bila izmeĽu 
Jevrejske i Mojsijeve ulice, na Jaliji. Toma, 
stariji brat mog dede Vladimira, pronaġao ih je 
poļetkom 1942. godine same samcijate ispod 
fijakera u ġtali sa kapijom prema danas 
nepostojeĺoj Mojsijevoj ulici, gde je bila stara 
sinagoga El kal vjeģo (ġto na ladinu, jeziku 
beogradskih sefarda, znaļi Stara sinagoga) i 
doveo ih majci (ne da bi mu ime bilo upisano 
meĽu pravednicima u Jad Vaġemu, nego iz 
obiļne i veĺ uveliko zaboravljene samilosti)ñ.  
Toma je, ko zna zaġto, ģivot skonļao u nekom 
od nacistiļkih logora, a dve devojļice, koje su 
Miloġu bile kao sestre, preģivele su okupaciju. 
Miloġ je posleratno dete i sve ġto zna, zna iz 
priļa starijih, od kojih viġe niko nije ģiv. Kada 
smo proļitali recept, odmah smo uspostavili 
vezu sa Miloġem Laziĺem. Naģalost, 
prezimena dve devojļice se ne seĺa, ali mu je 
poznata njihova posleratna sudbina.  
 

 

 
ĂSa zadovoljstvom ĺu vam napisati ono ġto znam 
o Eli i Mazi i dogaĽajima koji su im utrli ģivotni 
put, ali ļini mi se da bi svrstavanje moje prababe 
Milice, ili njenog sina, a mog dede Vladimira 
meĽu Pravednike bilo preterivanje, da bi taj ļin 
obesmislio njihovu humanost koja je, oļigledno, 
bila motivisana mnogo dubljim razlozima, bez 
trunke namere da iz toga izvuku nekakvu moralnu 
ili materijalnu korist. Molim vas da tako i ostane, 
tim pre ġto su svi akteri ovih dogaĽaja odavno 
pomrliñ pisao nam je Miloġ Laziĺ. 
ĂEla i Maza su, ļini mi se, bile vrġnjakinje moje 
pokojne tetke Ruģe, roĽene u Beogradu 1925. 
Pamtim i da je Elizabeta bila godinu i po starija od 
Marije. Obe su okupaciju provele u kuĺi moje 
prababe Milice, u Jevrejskoj11, na Dorĺolu, deleĺi 
s ukuĺanima dobro i zlo. Ļeġĺe ovo drugo, jer su 
se, kao i veĺina Dorĺolaca, suviġe javno i glasno 
solidarisali s nesreĺnim komġijama Jevrejima. 
Dedu su zato hapsili i Nemci i partizani... Bio je 
to, izgleda, usud celog tog kvarta? 
Mislim da su se odselile od mojih tek poļetkom 
1946. godine, kad je stigla straġna vest da je moj 
najstariji ujak Miloġ, dakle i njihov Ănajstariji bratñ, 
jedan od najboljih uļenika i maturant proslavljene 
Prve beogradske gimnazije, poginuo na 
Sremskom frontu. Ali, obe su ostale tu negde, na 
Dorĺolu. 
Tetka Maza se udala krajem ļetrdesetih godina 
za ļika Ģiku: prezimena mu se, naģalost, ne 
seĺam, ali pamtim da je bio inģenjer 
elektrotehnike i profesor, a da li srednjoġkolski ili 
univerzitetski, zaista ne znam. Inaļe, ģiveli su u 
Dositejevoj ulici, ispod crkve svetog Aleksandra 
Nevskog. Odmah im se rodio sin koji je ime dobio 
po mom dedi Vladimiru. Znam da je Vladimir 
studirao elektrotehniku, ali i da nije daleko 
dogurao sa studijima jer se posvetio roditeljima, a 
naroļito majci. Naime, tetka Maza je, kao 
najstraġniji oģiljak rata i okupacije, obolela od 
teġkog oblika shizofrenije (zapravo manije 
gonjenja) koji je s vremenom rastao i pogorġavao 
se. Pamtim da sam, kao deļak od desetak 
godina, kada bi je kod nas zatekao suton, morao 
da je pratim do kuĺe. Prvo do Dositejeve, a 
docnije i do Ulice Zdravka Ļelara, gde su se 
preseliliñ. 
Miloġ Laziĺ dalje piġe: ĂVladimir je umro relativno 
mlad, s nepunih trideset godina, a kratko za njim 
otiġli su i tetka Maza i ļika Ģika. Svi su sahranjeni 
u staroj ļika Ģikinoj porodiļnoj grobnici, na 
beogradskom Novom groblju. 
Ela (Elizabeta) ih je nadģivela, a kad je umrla, ne 
znam. Ostala je u bliskoj vezi s mojom tetkom 
Milicom, ali i ona nas je napustila pre tri godine. 
Ļini mi se da mi je upravo ona rekla da je Ela 
sahranjena na Jevrejskom groblju?ñ 



 
Bez obzira na skromnost Miloġa Laziĺa i 
njegovih najbliģih, ovakvi dogaĽaji moraju da 
se saļuvaju od zaborava. Zamolili smo 
Mikana Grinvalda iz Beograda da pokuġa da 
sazna o kojim devojļicama je reļ. Za sada 
bez rezultata, ali nastavljamo traganje. Uskoro 
idem za Beograd i zajedno sa Mikanom 
pokuġaĺu da pronaĽem o kome je reļ. I Miloġ 
nam je obeĺao da ĺe potraģiti u porodiļnim 
albumima sliku Ele i Maze, moģda ĺe to 
pomoĺi, ali u svakom sluļaju ne odustajemo, 
a o rezultatima istraģivanja ĺemo vas 
obavestiti.  
Da, recept. Mislim da u ovom momentu nije 
toliko vaģan, on je samo bio povod da vam 
ispriļamo joġ jednu priļu o velikoj humanosti 
ljudi iz srpskog naroda. 
 

BODIN STARĻEVIĹ 
TREĹI PUT UĻESNIK TEL HAI PIANO 

MASTER RADIONICE U SDE 
BOKERU - IZRAEL 

 
Piġe Milan Fogel 
Tel Hai, Master radionica, poļela je sa radom 
1992. godine i danas je u celom svetu 
poznata po svom umetniļkom integritetu, 
predanom radu, sa beskompromisnim 
profesionalnim standardima i ï ġto je veoma 
vaģno ï toplom, neformalnom atmosferom, 
koja obezbeĽuje veoma dobre uslove u kojima 
su uzeli uļeġĺe vrhunski svetski muziļki 
pedagozi i pijanisti i, naravno, mladi umetnici, 
svetski talenti, iz viġe od 30 zemalja sa svih 
pet kontinenata. MeĽu njima se treĺi put 
naġao mladi BeograĽanin Bodin Starļeviĺ 
(1980.), magistar sa konzervatorijuma 
Ļajkovski iz Moskve. 

 
Bodin Starļeviĺ na Ăradnom mestuñ 
 

 
ĂNije to baġ tako idealno kako kaģeteñ, rekao nam 
je Starļeviĺ. ĂS jedne strane istina je da su uslovi 
za usavrġavanje u Sde Bokeru na izuzetno 
visokom nivou, tako neġto nisam doģiveo ni u 
Parizu, ni u Moskvi, ali konkurencija je 
beskompromisna. Ove godine Master radionica 
poļinje sa radom 28. juna i zavrġava se 15. 
avgusta. Za to vreme uļesnici radionice imaju niz 
koncerata, solo ili zajedniļkih, a najļeġĺi 
posetioci su visoko struļni ljudi iz oblasti muzike. 
Oni zapaze svaku greġku, spremni na kritiku, a i 
da posavetuju mlade talente. Najuspeġniji 
uļestvuju na zavrġnom koncertu u Tel Avivuñ. 
ĂImate li tremu na nastupima?ñ, pitali smo 
Starļeviĺa. 
ĂSvako ima tremu, pa i jañ, kaģe uz osmeh 
Starļeviĺ. 
ĂKako savlaĽujete tremu?ñ 
ĂKao ġto rekoh, svi umetnici imaju tremu, neki se 
protiv treme bore raznim talismanima, osmehom, 
a ja samo upornim radom. Kada se umetnik 
dobro spremi za nastup i trema je manja.ñ 
 

 
Svaki polaznik Master radionice plaĺa 
participaciju za uļeġĺe, a mladog umetnika iz 
Beograda, sve tri godine, nesebiļno podrģava Ing 
Josef Ģamboki, biznismen iz Natanije. 
 
Nije lako dobiti pravo uļeġĺa na Master radionici 
u Sde Bokeru, Starļeviĺ je dobio preporuku 
Amerikanca JuĽina InĽiĺa, laureata ĂArtur 
Rubinġtajnñ. Bodin je u Parizu 4 godine bio 
JuĽinov student.  
Ove godine na Master radionicu Tel Hai prijavio 
se rekordan broj studenata, oko 70. ĂUslovi su 
izvanredniñ, kaģe Bodin Starļeviĺ, Ăpolaznicama 
je na raspolaganju 50 klavira, sa odvojenim 
prostorom, ļak i kupatilom, tako da studenti, 
pored toga ġto rade klima ureĽaji, mogu i da se 
istuġiraju ukoliko u toku veģbi osete potrebuñ.  
 



 
U Sde Bokeru se za vreme Master radionice 
okupljaju ne samo uļitelji i studenti, nego 
ļesto moģe da se vide svetski poznat 
impresariji u potrazi za mladim talentima. 
Uļeġĺe na Masteru ļesto obezbeĽuje poziv 
za uļeġĺe na koncertima ġirom sveta. Ove 
godine u Sde Bokeru, posle otvaranja 
festivala, prvog dana na koncertu nastupio je 
Bodin, ġto je obiļno rezervisano za talente iz 
Izraela.  
Bodin Starļeviĺ je proġle godine predstavljao 
Srbiju na koncertu u Japanu, Ă25. jubilarni 
koncert, MeĽunarodni muziļki festivalñ, koji je 
odrģan u jednoj od najveĺih koncertnih 
dvorana u Tokiju. Na koncertu koji je 
posveĺen ģrtvama velikog zemljotresa, kada 
je poginuo veliki broja Japanaca, (Fukoġima), 
pozvano je samo tri  izvoĽaļa, jedan iz 
Bugarske, jedan iz Ġpanije i Bodin Starļeviĺ. 
Velika je ļast, ali i opravdano poverenje - 
Ministarstvo za kulturu Srbije, je na koncert 
poslalo Bodina Starļeviĺa.  
Bodin Starļeviĺ je i ove godine pokazao koliko 
poġtuje podrġku Ing Josefa Ģambokija. U 
organizaciji HOJ, i sponzora Ģambokija, imali 
smo priliku da u kuĺi dobrotvora Samjuela 
Ġlezingera, poļasnog konzula Republike 
Hrvatske u Izraelu, ļujemo mini koncert 
Bodina Starļeviĺa. Sluġali smo varijacije 
Betovena i Hajdna. Njegov trud nagraĽen je 
burnim aplauzom prisutnih. 
 

JOVAĠEVIĹ SVETOZAR URI 

ĂVELIKA MAJKAñ 
 
O romanu Svetozara Jovaġeviĺa, ĂVelika 
majkañ, nakon promocije u Beogradu, pisali 
smo u Mostu. Roman je izuzetno dobro 
primljen od strane ļitalaļke publike, a i kritike. 
U medijima (Veļernje novosti, Pravda, 
MeĽunarodni radio Srbija, ļasopis 
Knjiģevnost i intervju autora na RTS-u) 
je istaknuto, da ĺe ovo vredno delo,  
verovatno, imati viġe izdanja. 
Kao veĺina useljenika u Izrael tokom 
devedesetih godina, u vreme raspada 
Jugoslavije, Svetozar, ne viġe tako mlad, nije 
savladao u dovoljnoj meri ivrit da bi mogao da 
knjiģevno iskaģe svoje misli, oseĺanja i sve 
ono humano ġto je glavni junak romana 
doģiveo u detinjstvu, rastrzan izmeĽu prirodne 
majke i ģene, koja ga je prihvatila kao svoje 
dete, i sama suoļena sa mnogim ģivotnim 
problemima. 
 
 

  
HOJ ï Hitahdut, osnovao je fond za prevod 
Svetozareve knjige na hebrejski.  Svi koji ģele da 
pomognu prevod i izdanje knjige na hebrejskom 
jeziku mogu da poġalju ļek na HOJ, sa 
napomenom da je to za prevod knjige. Hvala 
vam. 
 

IN MEMORIAM 
Ita Lador (1922 ï 2013.) roĽena je u Sarajevu. 

Porodica je 1941. uspela pobjeĺi u Albaniju i 
prikljuļiti se Jevrejima koji su bili u logoru u 
Kavaji. Od tamo su prebaļeni u italijanski logor 
na jugu Italije, Ferramonti, iz logora su bili 
osloboĽeni i stigli su u severnu Italiju, u tzv 
Confino libero, a nakon 1943. u Bari u logor 
izbeglica. Od tamo su se posle  rata vratili u 
Jugoslaviju i 1949. stigli u Izrael. 
Ita je bila udata za istoriļara i diplomatu dr Josipa 
Ladora. Po profesiji bila je bibliotekarka. Uz Cvi 
Lokera radila je 30 godina u arhivi Eventov, 
naravno, i Ita i Cvi radili su volonterski. (M.A.S.) 
 

 
Ita Lador 
 

- 150 NIS za Socijalni fond HOJ i 150 NIS za 

Most u spomen na Vesnu Pesah Subaġiĺ 

(1950 ï 2013.), koja je nedavno sahranjena u 
Aġkelonu. RoĽena je u Derventi od oca Josefa i 
majke Antonije. Vesna je bila pedagoġki radnik za 
predġkolsku decu. U Izrael se uselila sa sinom, 
majkom i bratom 1992. godine, u vreme kada je 
poļeo graĽanski rat u BiH. Oģaloġĺeni majka 
Antonija, sin Elias, brat Mojikan, rodbina i 
mnogobrojni prijatelji. 
 
 
 
 



 

FRANC KAFKA 
OVE GODINE OBELEĢAVA SE 130 GODINA 
OD ROņENJA OVOG VELIKOG PISCA 

DA LI JE ZAISTA SHVAĹEN POSLE 
SMRTI? 
 
Priredila Vera Legof 
Franc Kafka  je roĽen 1883. godine u Pragu, 
tada Austrougarska, u jevrejskoj porodici u 
kojoj se govorilo nemaļki.  I danas, kada se 
obeleģava 130 godina od njegovog roĽenja, 
vaģi za jednog od najvaģnijih autora koji je 
pisao na nemaļkom jeziku. Pritom su njegova 
dela mnogima i danas teġka za razumevanje. 
Moglo bi se reĺi da je Kafka pisao razliļitim 
stilovima, pripadao razliļitim avangardnim 
knjiģevnim pokretima, ali odgovor je moģda 
jednostavniji kada se postavlja pitanje zaġto 
su njegova dela u toliko zagonetnoj formi. 
Verovatno je, pored njegovog stila pisanja, u 
pitanju cenzura, a i samocenzura, koja je pred 
njega samog postavljala visoke knjiģevne 
zahteve, a zbog nerazumevanja kod ļitalaļke 
publike za ģivota nije bio priznat kao autor. 
Moģda je neshvatanje njegovog dela razlog 
ġto ga neki knjiģevni kritiļari nazivaju Ăpiscem 
apsurdañ, a moģda i jeste delimiļno pisac 
apsurda, ali je sigurno pripadao Modernizmu, 
kao i to da je izvrġio veliki uticaj na knjiģevni 
pravac koji je nazvan Egzistencijalizam. U 
Kafkinim delima moģe da se naĽe od svega 
navedenog, a u najpoznatijim romanima 
Proces i Zamak ļitalac ļesto zamiġlja neke 
mistiļne okolnosti u kojima se ispoljava sva 
brutalnost jednog druġtvenog sistema. Zbog 
takvog naļina pisanja ne ļudi ġto se nedugo 
nakon objavljivanja pripovetke ĂPreobraģajñ, 
izvesni dr Zigfrid Volf pismom obratio Kafki, 
zahtevajuĺi od autora da mu objasni ġta je 
hteo da kaģe. 

 Franc Kafka 

 
Kafka je bio pravnik-advokat po struci i ļesto se 
ģalio da nema dovoljno vremena da se bavi onim 
ļime bi najviġe ģeleo, pisanjem. Poġto je poticao 
iz srednje imuĺne porodice, ģalio je ġto mora 
toliko vremena da posveti   Brotberufu (Ăposlu za 
hlebñ ili kako bi to rekla Ģeni Lebl ĂPrvo za guġu, a 
onda za duġuñ.) 
Germanista Mihael Braun, direktor odseka za 
literaturu fondacije ĂKonrad Adenauerñ smatra da 
Kafkini tekstovi oslikavaju nervozu vremena u 
kojem je ģiveo i tadaġnji fenomen modernizacije. 
Rast gradova, nova prevozna sredstva kao ġto su 
voz i pre svega automobil, nove tehnike u 
proizvodnji i jaļanje drģava ï sve to je bilo novo i 
sve to je uznemiravalo ljude. Taj nemir, istiļe 
Braun, ljudi oseĺaju i dan-danas. ĂZato se Kafka 
ļesto naziva prorokom, neko ko je 1900. godine 
predvideo ġta ĺe se dogaĽati sredinom proġlog 
veka i ġta ĺe kasnije biti realnost ï ļovek koji je 
izloģen permanentnoj kontroli ili pak muļenjuñ. 
Kafka je predvideo dosta toga pre nego ġto je 
Orvel napisao na tu temu poznate romane 
Ģivotinjska farma i 1984.  
Fenomen koji je neprestano zaokupljao Kafkine 
misli, uznemirava ljude i danas, primeĺuje 
germanista Tomas Anc i objaġnjava: ĂAutoriteti se 
delimiļno doģivljavaju kao opasnost, a delimiļno 
im se ruga. Sve to vodi ka izvesnoj dezorijentaciji. 
To su iskustva moderne, koja su se odrģala do 
danas i koja je autor kakav je bio Kafka, opisao 
na briljantan naļin.ñ Zahvaljujuĺi Kafkinim opisima 
bespomoĺnosti, potlaļenosti bez izlaza, u 
knjiģevnosti se odomaĺio izraz ĂKafkanijanska 
situacijañ. 
Sam Kafka je bio povuļen i najviġe je 
komunicirao preko pisama; za ģivota je napisao 
stotine pisama, ali mnoga, naģalost, nisu 
saļuvana. Veĺ bolestan od tuberkuloze sastao se 
sa novinarkom i knjiģevnicom Milenom 
Jesenskom u Pragu. Milena u to vreme pokuġava 
da se izbori sa finansijskim problemima piġuĺi za 
novine ili prevodeĺi. Tako 1919. dolazi na ideju 
da na ļeġki prevede pripovetku u to vreme malo 
poznatog pisca Franca Kafke, koji ģivi u Pragu, ali 
piġe na nemaļkom. Franc i Milena sreli su se 
povodom tog prevoda u oktobru 1919. u jednom 
kafeu u Pragu i tada poļinje jedna od 
najuzbudljivijih ljubavnih priļa 20. veka. Sam 
Kafka je za Milenu govorio da je ljubav njegovog 
ģivota. Poput mora, svetlost koja zraļi ļak i kad je 
viġe nema - pisao je u svojim pismima. Ali Milena 
nije bila spremna da napusti muģa, a Kafka nije 
imao snage da ļeka. Na izriļit Kafkin zahtev 
prepiska je prestala, a ljubav je ostala Platonska. 
Tek nekoliko godina kasnije on priznaje da od 
tada nije pisao pisma, jer je bilo besmisleno pisati 
bilo kome ako ne piġe Mileni. Milenina pisma 
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 Kafki su posle njegove smrti nestala. 
Knjiģevnica Ana Ġomlo Ărekonstruisalañ je 
njihovu vezu i na osnovu Kafkinih pisama 
Mileni i njihovih biografija napisala knjigu 
Milenina pisma Kafki, koja se ļita sa istim 
interesovanjem kao da su u pitanju Milenina 
originalna pisma. 
Moramo reļi da je Kafka od svog prijatelja 
Maksa Broda traģio da se posle njegove smrti 
uniġte sva njegova dela. Sreĺom, Maks Brod 
mu nije ispunio ģelju i tako je svet, tek nakon 
Kafkine smrti, dobio priliku da se upozna sa 
vrednim Kafkinim knjiģevnim delom. 

Kafkin odnos prema Jevrejstvu 
Ima onih koji tvrde da je Kafka imao 
problematiļan odnos sa svojim autoritativnim 
ocem, a da je to, izmeĽu ostalog, rezultiralo 
njegovim Ăinternim konfliktomñ sa Jevrejstvom 
i da je smatrao da Judaizam nema mnogo 
veze sa njim.  Ta tvrdnje, osim ako je 
smestimo u strogo ortodoksne okvire, danas 
ne moģe da opstane. Kafka je u 13. godini 
imao Bar Micvu, najmanje ļetiri puta godiġnje 
je za velike jevrejske praznike odlazio u 
sinagogu, a meĽu njegovim najbliģim 
prijateljima bili su Jevreji. Njegovi prijatelj su 
bili novinar Felix Weltsch, koji je studirao 
filozofiju, glumac Yitzchak Lowy, koji je dolazio 
iz varġavske hasidistiļke porodice, te 
pisci Oskar Baum i Franz Werfel. Pred kraj 
prve godine studija prava, Kafka je upoznao 
kolegu Maxa Broda, koji ĺe mu ubrzo postati 
doģivotni prijatelj.  
Krajem 1911., Kafka i Karl Hermann, suprug 
njegove sestre Elli, postaju partneri u prvoj 
fabrici azbesta u Pragu, znanoj kao Prager 
Asbestwerke Hermann & Co., otvorenoj uz 
pomoĺ miraza, novca kojeg je dao otac 
Hermann Kafka. Iako je u poļetku pokazivao 
entuzijazam i velik deo slobodnog vremena 
posveĺivao poslu, Kafka je ubrzo omrzao 
fabriku jer mu je oduzimala previġe vremena 
za pisanje. U ovom razdoblju se 
zainteresovao i za jevrejsko pozoriġte. Nakon 
ġto je u oktobru 1911. prisustvovao predstavi 
teatra, Kafka je sledeĺih ġest mjeseci proveo 
intenzivno se baveĺi jidiġom i jevrejskom 
knjiģevnoġĺu. Ta je zanimacija sluģila i kao 
temelj za njegovu rastuĺu povezanost 
sa Jevrejstvom. Otprilike u ovom razdoblju 
postao je i vegetarijanac (viġe nije morao da 
brine ġta je koġer hrana, a ġta nije). 
Kafka je dva puta pomiġljao da se preseli u 
Palestinu, uļio je hebrejski jezik i prouļavao 
Talmud. Imao je dosta veza sa ģenama, a 
meĽu njima su bile i Jevrejke. Naģalost, Kafka 
se nikad nije oģenio i nije imao dece. 

 
Kafkini roditelji umrli su pre Drugog svetskog rata, 
kao i njegova dva brata, koja su umrla dok je on 
joġ bio mali. Kafka je umro od tuberkuloze 1924. 
godine,  a  njegove tri sestre stradale su u 
Holokaustu. 
Ima dosta onih koji ni danas ne shvataju o ļemu 
je Kafka pisao u svom knjiģevnom opusu, iako bih 
pre rekla da ne ģele to da shvate. U stvari, ne 
ģele da priznaju da su i danas deo tog sistema, 
bilo kao ģrtve ili oni koji kreiraju Ăkafkanijanske 
situacijeñ. 
 

POZNATI JEVREJI 

HARI HUDINI 
NAJVEĹI MAņIONIĻAR XX VEKA 
MaĽarski Jevrejin, roĽen u Budimpeġti 1874. 
godine kao Erik Vajs, godinu dana pred smrt 
angaģovao je mladu Doroti Jang za saradnicu u 
svom maĽioniļarskom programu. Devojka je 
potpisala ugovor na godinu dana u kome se 
obavezala da neĺe odati tajne maĽioniļareve 
bujne maġte, meĽutim, ni kasnije, do kraja ģivota 
Doroti nije otkrila nijednu Hudinijevu 
maĽioniļarsku veġtinu koja ga je proslavila ġirom 
sveta. Veoma brzo postali su bliski prijatelji. 
Hudini je iznenada umro relativno mlad, a Doroti 
je doģivela duboku starost, umrla je u 104 godini. 
Tako svet nikad nije saznao kako je Hudini 
uspevao da pobegne iz Kineske ĺelije za 
muļenje, jedne od atraktivnijih taļaka slavnog 
maĽioniļara.  
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Hari je bio jedno od sedmoro dece rabina 
Majera Samuela Vajsa i Sesilije Ġtajner. 
Detinjstvo je Hariju proġlo u neharmoniļnoj 
porodici; posle roditeljskih svaĽa, kao 
tinejdģer, nekoliko puta je beģao od kuĺe, 
zabrinutoj majci slao razglednice koje je 
potpisivao sa Ătvoj sin begunacñ i opet se 
vraĺao kuĺi. 
Osim porodiļnim svaĽama, Hudinijevo 
detinjstvo bilo je obeleģeno i siromaġtvom. 
Situacija se nije niġta popravila ni kad su deca 
odrasla jer su se i oni meĽusobno svaĽali, a 
netrpeljivost je doġla do vrhunca kad se Sadi 
razvela od Harijevog brata Natana i samo dve 
nedelje kasnije udala za drugog brata, 
Leopolda.  
To se dogaĽalo kada se porodica iz Apltona 
preselila u Nju Jork. U to vreme Hari je veĺ bio 
na putu estradne zvezde. Naime, joġ kao dete 
oduġevio se cirkuskim programom i kao 
devetogodiġnjak osnovao je deļiji cirkus. Od 
cirkusa, naravno, nije se moglo ģiveti i Hari je, 
pored raznih poslova kojima se bavio, uļio 
bravarski zanat, koji ĺe mu kasnije veoma 
pomoĺi u karijeri. Bravarska radionica, u kojoj 
je uļio zanat, nalazila se pored policijske 
stanice. Jednom prilikom policajci nikako nisu 
mogli da otkljuļaju lisice nekom zatvoreniku, 
jer se kljuļ zaglavio u bravi, otiġli su najbliģem 
bravaru. Buduĺi da je vlasnik otiġao na ruļak 
u radnji je bio samo Hari koji je, da bi im 
izaġao u susret komadom ģice, za samo 
nekoliko minuta otkljuļao lisice.  To mu je bio 
prvi ĂmaĽioniļarskiñ uspeh. 
Sa 20 godina Hari je veĺ uveliko nastupao kao 
iluzionista. Tada je reġio da promeni prezime. 
U poļetku to je bilo samo umetniļko ime, da 
bi kasnije i zvaniļno izvrġio promenu. Naime, 
Hudini je uzeo prezime od slavnog francuskog 
iluzioniste Udinija iz 19. veka, s tim ġto je 
Ăamerikanizovaoñ i ime i prezime.  
U brak sa Vilhelminom Beatris Rahner, koju je 
upoznao posle jedne od svojih predstava, je 
stupio 1893. godine. Posle samo 3 nedelje 
poznanstva stupili su u brak i venļali se tri 
puta! Prvi put tajno, jer je Vilhelmina, koju je 
on po njenom drugom imenu zvao Bes, bila 
katolkinja pa je Hudini znao da njegov otac ne 
bi odobrio taj brak. Neġto kasnije su se venļali 
u sinagogi, a potom i treĺi put, u katoliļkoj 
crkvi. Bes je Hudiniju pomagala, ne samo kao 
supruga nego i kao partnerka na pozornici. 
Njihov brak bio je neraskidiv, iako nisu imali 
dece. Igrom sluļaja, kada je ostao bez 
umetniļkih angaģmana, Hudini je dobio priliku 
da nauļi da vozi avion, a kako je bio veoma 
spretan i sve mu je polazilo za rukom, 

 
zaposlio se kao pilot i postao prvi ļovek koji je 
uspeo da doleti iz Amerike u Australiju. Pre njega 
je to uradio Kolin Defris, ali se njegov avion 
prilikom sletanja razbio. 
Hari je postajao sve popularniji, ubrzo se vratio 
maĽioniļarskim veġtinama, a priznanja i pozivi za 
nastupe stizali su iz cele Amerike i Evrope. Sve je 
poļelo u jednoj pivnici u Minesoti. Hari je izvodio 
taļku u kojoj bi ga neko vezao lancima, a on bi se 
samo nekoliko minuta kasnije oslobodio. Posle 
turneje po velikim gradovima, cela Amerika je 
brujala o ļoveku kojeg Ănikakvi lanci ne mogu 
zadrģatiñ. 
Zvali su ga i Ăkraljem lisicañ, svoj zvezdani status 
potvrdio je godinu kasnije kad je prvi put otiġao na 
evropsku turneju. U Evropi je u svakom gradu 
izazivao lokalnu policiju da ga zaveģe i stavi u 
ĺeliju iz koje bi potom uspeġno pobegao. 
Naravno, policajci su svaki put pokuġavali da 
smisle naļin da ga onemoguĺe da otkljuļa lisice, 
ne uvek neuspeġno. Ļak su ga pre zavezivanja 
pretraģivali, ne bi li pronaġli skrivena nekakva 
pomagala za beg, ali nisu niġta nalazili. Tako je 
nastala legenda da Hudini moģe da se oslobodi 
lisica i sa dlakom iz svoje kose. 
Na prelazu veka, tada 26-to godiġnji Hudini, 
postao je najuspeġniji svetski maĽioniļar koji je 
zaraĽivao mnogo pa je posle smrti njegova 
udovica nasledila pola miliona dolara. Zvali su ga 
umetnikom meĽu iluzionistima, publika je hrlila na 
njegove spektakularne nastupe na kojima se 
oslobaĽao od lisica, ludaļkih koġulja, uģadi, pa 
ļak i iz zloglasnog vaġingtonskog zatvora u kome 
je robijao Ļarls Gitau, ubica ameriļkog 
predsednika Dģejmsa Garfilda. Tamo ga je 
pozvao upravnik zatvora, da proveri sigurnost 
smeġtaja najokorelijih zloļinaca. Hudini je i odatle 
pobegao bez problema. 
Kobni trenutak, kako kaģe zvaniļna verzija, 
dogodio se na Hudinijevom nastupu 24. oktobra 
1926. u pozoriġtu Garik u Detroitu. Smrt je 
navodno izazvao kanadski student J. Gordon 
Vajthed koji je na prethodnoj predstavi na 
Hudinijievoj turneji, u Montrealu tvrdio da 
iluzionista, koji je tada bio na vrhuncu slave, ne 
moģe da izdrģi njegov udarac u stomak i da su 
sve priļe o Hudinijevom neverovatnom pragu 
bola ļista izmiġljotina. Samouvereni Hudini, koji 
se bavio sportom i uvek rado pokazivao Ăploļiceñ 
na stomaku, joġ se nije pripremio na udarac kad 
ga je izazivaļ iznenadio i svom snagom udario 
viġe puta. Veliki Hudini se zgrļio od bola i pao, a 
nedelju dana posle toga je umro. Sahranjen je na 
jevrejskom groblju u Nju Jorku. 
Kada sa ovog sveta ode jedna toliko poznata i 
popularna liļnost, onda poļinju priļe i izmiġljotine 
o njegovoj smrti. Tako je bilo i sa Harijem 

http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%A0%D0%B0%D0%B1%D0%B8%D0%BD
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%9B%D0%B8%D1%81%D0%B8%D1%86%D0%B5
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%A1%D0%B8%D0%BD%D0%B0%D0%B3%D0%BE%D0%B3%D0%B0
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%9A%D0%B0%D1%82%D0%BE%D0%BB%D0%B8%D1%87%D0%BA%D0%B0_%D1%86%D1%80%D0%BA%D0%B2%D0%B0
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%95%D0%B2%D1%80%D0%BE%D0%BF%D0%B0
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D0%B0%D1%88%D0%B8%D0%BD%D0%B3%D1%82%D0%BE%D0%BD
http://sr.wikipedia.org/w/index.php?title=%D0%A7%D0%B0%D1%80%D0%BB%D1%81_%D0%93%D0%B8%D1%82%D0%B0%D1%83&action=edit&redlink=1
http://sr.wikipedia.org/wiki/%D0%8F%D0%B5%D1%98%D0%BC%D1%81_%D0%93%D0%B0%D1%80%D1%84%D0%B8%D0%BB%D0%B4


 
Hudinijem. Jedni su tvrdili da je bio ġpijun i da 
je zato toliko putovao, i da je to razlog zaġto je 
ubijen. Drugi su, pak, tvrdili da je Hari umro 
zato ġto mu je puklo slepo crevo, jer je njemu 
pozlilo i pre predstave, pre nego ġto ga je 
kanadski student nenadano udario u stomak. 
Nakon autopsije na videlo je izaġla jedna 
veoma neobiļna ļinjenica. Naime, Hari Hudini 
je imao slepo crevo sa leve strane, umesto sa 
desne kao ġto je uobiļajeno. Bilo je joġ teorija, 
a jedna od njih govori da on nije umro, samo 
se preselio na drugi svet i da ĺe se vratiti, 
poġto je to obeĺao svojoj ģeni Bes. Ona ga je 
uistinu ļekala deset godina da se vrati, ali taj 
trik Hari nije uspeo da izvede. 
Hudini je i posle smrti ostao slavan. O njemu 
je snimljeno nekoliko filmova - najpoznatiji je 
ĂHudiniñ iz 1953. godine, u kome ga je glumio 
Toni Kertis, zatim ĂVeliki Houdiniñ iz 1976. 
godine, pa opet ĂHudiniñ iz 1998. Objavljena je 
i poġtanska marka sa njegovim likom, a i 
danas se prodaju knjige u kojima se 
objaġnjavaju neki njegovi trikovi. (V.F.) 
 

RELIGIJA I HUMOR 
Vera je za mnoge ljude ozbiljna stvar. Smemo 
li da se ġalimo sa religijom, crkvom i 
sveġtenicima? Da, smemo, kaģe jedan 
nemaļki teolog, autor knjige upravo takvih 
viceva. 
Znate onaj vic: 
Priļaju dva katoliļka sveġtenika 
- Misliġ li da ĺemo doģiveti ukidanje celibata? 
- Mi neĺemo, ali hoĺe naġa deca! 

 
ĂOs smeġnog do svetogñ 

 
Pojedini ljudi ĺe se tom vicu nasmejati, a drugi 
zapitati ï koliko je dobro smejati se na raļun 
religije? 
Teolog i novinar Hinrih Vestfal iz Hamburga 
sakupio je neke od najboljih viceva o religiji u 
svojoj knjizi ĂOd smeġnog do svetogñ (Heiter bis 
heilig). ĂHriġĺanski pastor mora da bude veseoñ, 
rekao je jedan od najpoznatijih baptistiļkih 
propovednika 19. veka Ļarls Hadon Spurdģen. 
Humor i ġale olakġavaju ģivot, ali mogu i da uļine 
opipljivim apstraktne ili sumorne verske teme. Na 
primer, smrt: ĂPastor Vejgelt u novinama nalazi 
sopstvenu ļitulju, zatim zove biskupa i skreĺe 
njegovu paģnju na to. Biskup je ġokiran: Zaboga, 
dragi brate, odakle zovete?ñ 
Smeh u Bibliji 
Nejasno je da li se Isus Hrist, onako kako je 
predstavljen u Bibliji, ikada nasmejao. Novi zavet 
o tome ĺuti. Isus pokazuje oseĺanja, kao ġto su 
tuga i radost, ali smeh se ne pominje. U Starom 
zavetu ima viġe smeha ï na primer, Sara, ģena 
praoca Avrama se smeje kada joj je reļeno da ĺe 
u starosti od 90 godina roditi dete. 
Biblija priļa priļu o Bogu i ljudima. Jasno je da tu 
nema mnogo mesta za humor. Ipak, ļitalac moģe 
da pojedine situacije doģivi kao smeġne. Zamislite 
izraz lica proroka Valama, kada je magarac na 
kome je jahao, kako kaģe Biblija, iznenada poļeo 
da govori. 

Smeh u crkvi 
U crkvi se na viceve i humor dugo gledalo sa 
neodobravanjem. Istovremeno, ġale sa 
propovedaonice imaju odreĽenu tradiciju. 
ĂHriġĺanski humor je deo Uskrsañ, podseĺa Hinrih 
Vestfal. Takozvani ĂUskrġnji smehñ bio je poznata 
tradicija u srednjem veku. Na Uskrs bi se po 
crkvama razlegao uzvik ĂGospod je vaskrsaoñ a 
pastva bi se nasmejala. Vaskrsenje je 
pozdravljano sa olakġanjem i radoġĺu, a smrt i 
Ľavo se ismevali. Pored toga, sveġtenici su na 
Uskrs svojoj pastvi priļali viceve i smeġne 
anegdote. Vicevi su, vremenom, postajali sve 
masniji, pa su nadleģni reġili da to viġe ne trpe. 
ĂUskrġnji smehñ nije ukinut u svim crkvama, ali je 
postao mnogo reĽi. 
        Papski humor 
ĂNeka vam Bog oprosti za ono ġto ste uļinili!ñ ï 
navodno je rekao papa Franja kardinalima nakon 
su ga izabrali u martu 2013. I izazvao smeh meĽu 
njima. Katoliļka religija je ļesta meta viceva: ĂU 
blizini ļudotvornog mesta mladi ļovek 
uznemireno trļi kroz gomilu i viļe: 'Mogu da JA 
hodam, mogu da hodam!' Monahinja mu kaģe: 
'Da li je Bogorodica uļinila ļudo?'ā 'Ne, ukrali su 
mi bicikl!'ñ 
Ni protestanti nisu izuzeti ï ĂU evangelistiļkom 
obdaniġtu vaspitaļica pita: 'Deco, neġto sa 
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smeĽim krznom i ļupavim repom veselo 
skaļe sa grane na granu. Ġta je to?'Javlja se 
deļak iz Berlina: 'Trebalo da bude veverica, 
ali poġto smo ovde, sigurno je neġto u vezi sa 
Isusom'.ñ 
        Pogled u ogledalo 
Hinrih Vesfal ģeli i da svojom knjigom razbije 
predrasudu da sveġtenici nemaju smisla za 
humor. ĂSve ļeġĺe me pozivaju kolege i pitaju 
da li imam neki dobar vic na lageruñ, kaģe on. 
Sveġtenici ģele da svoje propovedi uļine 
zanimljivijim. ĂHriġĺani pomalo naginju tome 
da postanu previġe obuzeti moralom ili 
propisimañ, kaģe Hinrih Vestfal, a dobar vic je 
najbolje sredstvo da se ljudi spuste na zemlju. 
Ipak, vicevi o religiji ne bi trebalo da vreĽaju 
oseĺanja vernika. Hinrih Vesal citira teologa 
Helmuta Tileckog: ĂHriġĺanin moģe da se ġali i 
sa vaģnim stvarima, ali u najvaģnije ne dira.ñ 
Vestfal citira i lik iz romana engleskog pisca G. 
K. Ļestertona ï ĂOtac Braunñ kaģe: ĂHumor je 
samo oblik manifestacije religije ï samo onaj 
koji stoji iznad stvari, moģe da se osmehne.ñ I 
u tom smislu, smeh neġto duboko boģansko, 
ļak i kada se smejemo na raļun religije. 
Ovaj vic neĺete naĺi u knjizi: 
- Na kraju molitve rabin se obratio vernicima: 
ĂSledeĺe nedelje ĺu govoriti o laganju. Da 
biste bolje razumeli moj govor, molim vas 
proļitajte Exodus, poglavlje 41ñ. 
Sledeĺeg Ġabata, pre nego ġto je poļeo 
propoved, rabin zamoli da dignu ruku oni koji 
su proļitali poglavlje 41. Svi su digli ruke, a 
rabin, smeġkajuĺi se, reļe: ĂUveren sam da 
ĺete dobro razumeti propoved koju sam 
spremio, Exodus ima samo 40 poglavljañ. 
 

LILI MARLEN  
Piġe Milan Fogel 
Kada nam je na Internacionalnom skupu o 
Holokaustu u Jad Vaġemu, Josef Ģamboki 
ispriļao kako se kao devetogodiġnji deļak za 
vreme Drugog svetskog rata snalazio da 
sestra i on ne ostanu gladni, prisutni su se 
nasmejali, ali su se i upitali da li je to moralo 
da bude baġ tako. Naime, Ģamboki je pred 
ulazom u nemaļku kantinu, koja se nalazila 
na Dorĺolu u Beogradu, na usnoj harmonici 
svirao Lili Marlen, pesmu svih Nemaca na 
svim frontovima Evrope, Afrike i Bliskog 
Istoka. Za uzvrat, oduġevljeni vojnici 
dozvoljavali su mu da uzme ostatke hrane sa 
njihovih stolova. Za mene tu ne postoji  
nikakva moralna dilema, hvala Bogu da se 
snalazio i preģiveo sa svojom sestrom.  
 

 
Ģambokijeva priļa bila je povod da se podsetimo 
kako i kada je nastala pesma Lili Marlen, a kroz 
njen istorijat videĺemo da ona nije bila pesma 
samo nacistiļkih vojnika, rado su je sluġali i 
Britanci, Francuzi, Amerikancié  
Pesmu je napisao u aprilu 1915. godine, za 
vreme Prvog svetskog rata, gardista Hans Lajp, 
kada je bio na straģi ispred jedne kasarne u 
Berlinu. Prvi svetski rat besneo je Evropom, a 
Lajp je sledeĺeg jutra trebalo da bude 
prekomandovan na front na Karpate. Pre 
odlaska, ģeleo je samo joġ jedno ï poljubac za 
oproġtaj od neke devojke. I dobio je ļak dva ï 
jedan od devojke po imenu Lili, koja je radila kao 
kuhinjska pomoĺnica, a drugi od medicinske 
sestre Marlen. Mladi vojnik bio je zaljubljen u 
obe, tako da ih je u pesmi koju je napisao spojio 
u jednu osobu: Lili Marlen. 
Prvi put je ploļa snimljena pred Drugi svetski rat, 
u stvari, komponovana u najpoznatijoj verziji 
Norberta Ġulca, a u izvoĽenju malo poznate 
pevaļice Lale Anderesen. Ploļa je zajedno sa 
nemaļkim okupatorom stigla u Beograd i veĺ je 
18. aprila 1941. godine emitovana u programu 
Radio Beograda. Radio Beograd se u to vreme 
mogao ļuti na gotovo svim ratiġtima Evrope i 
Severne Afrike i za kratko vreme pesmu je ļulo 
viġe od 6 miliona vojnika, ġto je i za danaġnje 
medijske moguĺnosti, kao ġto je YouTube, 
izuzetan uspeh. Lale Andersen i Lili Marlen 
postali su preko noĺi poznati. 
MeĽutim, nemaļki ministar za propagandu Jozef 
Gebels, smatrao je da je pesma suviġe 
melanholiļna i ljubavna, a ġta ĺe vojnicima 
ljubav, kada treba da se nemilosrdno bore na 
frontovima i zabranio je njeno emitovanje Na 
adresu Radio Beograda poļela su da stiģu 
protestna pisma, ļak i 12.000 pisama na dan, i 
molba da se pesma vrati u program. Na kraju je 
intervenisao i sam Romel, ĂPustinjska lisicañ, 
komandant nemaļkih snaga u Africi i zahtevao, 
da se pesma odmah vrati u program, sa 
obrazloģenjem da je i on svako veļe sluġa.  
Da li se to priļa kao anegdota ili je samo plod 
maġte, tek, zna se da su britanski i nemaļki 
vojnici prestajali da pucaju za vreme njenog 
emitovanja. Zato i ne ļudi da su  Britanci 
pokuġali da prisvoje pesmu, napisavġi reļi na 
engleskom jeziku.  
Posle Drugog svetskog rata pesma u Jugoslaviji 
nije bila zabranjena, jer ipak je to samo ljubavna 
pesma, a govorila je i o besmislu rata (zato je 
Gebels i zabranio njeno emitovanje), ali dugo 
godina nije javno izvoĽena (do pada 
komunizma), jer je ostala upamĺena kao simbol 
nacistiļke okupacije. 
 



  
Priļa se da je nakon Drugog svetskog rata i 
sam Ajzenhauer izjavio da je ĂHans Lejp 
(pisac teksta), verovatno jedini Nemac koji 
tokom rata celom svetu doneo radostñ. 
Pesma je posle rata, bez obzira na negativne 
asocijacije, snimana u viġe verzija, 
najpoznatija je u izvoģenju Marlen Ditrih, a 
ļesto je koriġĺena kao podloga u raznim 
filmovima, pa i Emira Kusturice u filmu 
Underground, koji je nagraĽen Zlatnom 
palmom na Kanskom  festivalu. 
 

ZANIMLJIVOST 
 

ELEKTRONSKA 
CIGARETA OSVAJA 

SVET 
Iz domaĺe i strane ġtampe 
Bezbroj puġaļa u svetu suoļeno je sa 
enormnim poskupljenjima cigareta. Kod nas je 
cigareta za manje od godinu dana poskupela 
skoro 50% sa daljom tendencijom rasta cena. 
Pakla cigareta proseļnog kvaliteta u Izraelu 
koġta 5 Eura. Porez na cigarete, pored naftnih 
derivata i alkohola, jedan je od najveĺih 
prihoda drģave. Proizvodnja cigareta je veoma 
jeftina, ne dostiģe ni 20% prodajne cene, sve 
ostalo su troġkovi distribucije, trgovine i porez 
na promet. Troġkova reklame nema, jer je 
zbog zaġtite zdravlja zabranjeno reklamiranje. 
Uzgred, proizvoĽaļi cigareta su obavezni da 
na svakoj pakli cigareta upozore puġaļe o 
ġtetnosti puġenja za ljudsko zdravlje.  
ProizvoĽaļi u Americi su pokrenuli sudski spor 
da se ova obaveza ukine. Naime, proizvoĽaļi 
cigareta tvrde da su se naġli u 
neravnopravnom poloģaju, jer, na primer,  
proizvoĽaļi alkohola, koji je takoĽe opasan za 
ljudsko zdravlje, ne podleģu sliļnim 
obavezama.  
Da je cigareta nezdrava u to nema nikakve 
sumnje. Javno je izreļena sumnja da 
proizvoĽaļi cigareta dodaju u duvan razne 
hemikalije, koje su sliļne drogi, kako bi se 
potroġaļi navikli na odreĽen ukus i kupovali 
samo njihove cigarete. Uz to, svaka droga 
izaziva poveĺanu potroġnju, ġto 
proizvoĽaļima sigurno ide u prilog. Na to 
proizvoĽaļi odgovaraju da to nije istina, da oni 
hemikalijama samo poboljġavaju ukus i 
kvalitet cigarete. MeĽutim, u nekim 
sluļajevima je dokazano da se u duvan 
dodavalo olovo, ne u Izraelu, koje je najveĺi 
otrov za ļoveka. Ta praksa je navodno 
napuġtena. 

 
No, da se vratimo elektronskoj cigareti. Kao 
odgovor na poskupljenja cigareta, koja ozbiljno 
ugroģavaju kuĺni budģet, odjednom je 
popularnost stekla elektronska cigareta, iako bi 
mirno mogli da je nazovemo i elektronske 
nargile. Elektronska cigareta je mali aparat, koji 
u telu sadrģi mali grejaļ i koji punjenje, sa 
razliļitim ukusima, pretvara u vodenu paru. No, 
razni dodaci omoguĺavaju oseĺaj da puġite 
pravu cigaretu. Naravno, kada su proizvoĽaļi 
cigareta videli da elektronska cigareta sve viġe 
osvaja svet, krenuli su sa napadom o ġtetnosti 
punjenja za zdravlje ljudi. Ni proizvoĽaļi 
elektronskih cigareta nisu sedeli skrġtenih ruku, 
traģili su od nadleģnih medicinskih institucija da 
provere tvrdnje o ġtetnosti punjenja za 
elektronske cigarete. Skoro svi su dobili odgovor 
da je punjenje bezopasno za ljudsko zdravlje. 
Naravno, nijedan proizvoĽaļ cigareta nije ni 
pomislio da traģi takvo uverenje za svoje 
proizvode. 
ProizvoĽaļi elektronskih cigareta istiļu sledeĺe 
prednosti: Nema katrana, karbon monoksida, ni 
pepela; smanjen je rizik dobijanja raka; u 
punjenje se dodaje ļist nikotin u koliļinama koje 
sadrģe i prave cigarete, a ima punjenja i bez 
nikotina; cena punjenja je najmanje 60% jeftinija 
u odnosu na istu koliļinu cigareta koje bi bile 
popuġene, ġto predstavlja ozbiljnu uġtedu na 
godiġnjem nivou; viġe nemate puġaļki zadah iz 
usta i nema pasivnih puġaļa, koje ugroģavaju 
puġaļi pravih cigareta. 
Eto, to je ukratko o cigaretama, kaģite hvala 
Bogu ġto vi ne puġite, pa nemate nikakvih dilema 
ġta je bolje! M.F. 
 

DONACIJE 

 

- 300 NIS za Arhiv Eventov, anonimni donator 
- 150 NIS za Arhiv Eventov, Beti Engel 
- 300 NIS za Arhiv Eventov, Miriam Aviezer u 
spomen na brata Josipa Steinera 
 
 
Dragi prijatelji, 
 

Bliģi se SUKOT, jedna od retkih prilika kada 

se okupimo u veĺem broju. Lepo je sresti se, 
druģiti, saznati ġta ima novo u porodici prijatelja, 
s kojima se nismo videli bar godinu dana. 

Dakle, 19. septembra 2013. na starom 

mestu u ġumici, druģenje uz pesmu i igru. 
Sreĺni nastupajuĺi praznici! 
Rukovodstvo HOJ 
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Ovaj broj Knjiģevnog dodatka posvetili smo 
Miriam Steiner Aviezer i Danielu Fogelu 
 

Daniel FOGEL 
Kratka BIOGRAFIJA 
 
Daniel Fogel, optimista po prirodi, porodiļan 
ļovek, kada piġe kreĺe se u jednom drugom 
svetu, o kome veĺina obiļnih ljudi moģe samo 
da proļita u knjigama ili vidi na filmu. Za neke 
realnost beznaĽa, za druge asocijalni tipovi, 
ipak nam priļaju o stvarnosti koja postoji oko 
nas, ali mi je ne vidimo. Ne zato ġto ne 
moģemo da je vidimo, nego jednostavno ne 
ģelimo da priznamo, ni sebi ni drugima, da je tu 
neko pogreġio. Najlakġe je reĺi da je ļovek 
tvorac svoje sudbine, ali da li se tu i druġtvo 
neġto pita, ġta je okolina uļinila da u neļijim 
ģivotima ne bude sve tako crno. Moģda oni, koji 
nam tvrde da su moralne norme i zakoni, koje 
su oni propisali, ne primeĺuju da su i oni 
kreatori naġeg druġtva, u kojima, oļigledno, 
egzistiraju i takvi tipovi ljudi o kojima Daniel 
piġe.  

 
 

Daniel je roĽen 1975. godine u Beogradu. 
Njegova mladost vezana je za velike druġtvene 
promene, ratove na prostorima bivġe Jugoslavije, 
kada je on pokuġavao uz muziku, kao muziļki 
saradnik u to vreme veoma popularne radio 
stanice ĂPingvinñ, da mladima bar na trenutak 
odvoji misli od teġke stvarnosti. Istovremeno  je 
pisao za ļasopis ĂRock magazinñ. 
Daniel se 1995. godine sa porodicom uselio u 
Izrael. Zavrġio je fakultet, odsluģio vojsku, 
spreman da u svakom momentu brani svoju 
novu/staru drģavu, oģenio se. Veoma brzo je 
nauļio hebrejski. Na Univerzitetu ĂBen Gurionñ u 
Negevu, Beer Ġeva, diplomirao je matematiku i 
kompjuterske nauke. U poļetku je ģeleo da 
ostane kao predavaļ na Univerzitetu te je na 
Hebrejskom univerzitetu u Jerusalimu polagao 
jezik. Poloģio je sa visokom ocenom, ali planovi 
su se u meĽuvremenu promenili. Sa svojim 
kolegama napravio je jedan od prvih virtuelnih 
telefona u svetu. Neobuzdanog duha to ga je iz 
tima poznatog proizvoĽaļa ĂTadiran - Telekomñ 
odvelo u privatne preduzetnike. 
No, ljubav prema knjizi i pisanju nikad nije 
utihnula. Umoran, prihvatao se pisanja, to je bio 
njegov odmor. Daniel podjednako dobro piġe na 
srpskom i hebrejskom jeziku. U Beogradu je u 
zajedniļkom knjiģevnom poduhvatu u izdanju 
Alme objavljena knjiga viġe pisaca, a meĽu njima 
se naġla i Danielova  ĂBajkañ, koju ĺete moĺi da 
proļitate u ovom Knjiģevnom dodatku. Isto tako u 
Izraelu se oprobao kao pisac, ali i kao prevodilac. 
Nekoliko njegovih priļa je izaġlo iz anonimnosti. U 
izraelskom knjiģevnom ļasopisu Maajan 
objavljena je njegova priļa ĂRekordñ, koja je u 
Haarecu dobila veoma dobru kritiku. Neke 
njegove priļe objavljene su na raznim knjiģevnim 
sajtovima. Napisao je i roman, koji ļeka kada ĺe 
Daniel imati vremena da ga rediguje i pusti u 
ġtampu.  
Veĺ duģe vreme Daniel objavljuje priloge u Mostu. 
Trenutno radi na mestu generalnog direktora 
medijske kuĺe BeeFM. 
Danijel je, kako rekosmo, oģenjen, imaju dvoje 
dece, i ģive u Bat Jamu. 
 
 
 



PRIĻE 
 

BAJKA 

Bila jednom jedna princezaé i pretvorila se u 
veġticu. 
 Bio jednom jedan princé i pretvorio se u 
pijanicu. 
 Oni su ģiveli u raskoġnom dvorcué koji se 
pretvorio u jednosoban stan u podrumu oronule 
zgrade. 
 Spavali su na posteljini od svileé koja se 
pretvorila u isflekano ĺebe, na koje je upravo 
pao ģar cigarete i napravio rupu. 
 On je gurnuo prst kroz izgorelu vunu i 
zagledao se u prljav nokat. 
 ĂU ovim godinama, pretvoriti ģivot u bajku isto 
je kao provuĺi se kroz ovu rupuñ, razmiġljao je. 
 Lakġe je ģivetié do kraja ģivota. 
 

RAZUM 

Dugo veĺ nisi bio u naġem kraju. Povremeno si 
nas poseĺivao, svi smo te srdaļno doļekivali, 
ali nismo uspeli da te prevarimo. Ģeleli smo da 
te koristimo i onda kad ne budeġ uz nas. 
Stavljali smo maske sa tvojim likom, govorili 
smo u tvoje ime i istovremeno smo se pobrinuli 
da budeġ ġto je moguĺe dalje. Posmatrao si 
nas i nisi se usudio da nam ukaģeġ na greġke.  
Umarala te je naġa blizina, a mi nismo ģeleli da 
budeġ jedan od nas. Otkidali smo delove tebe 
koji su nam odgovarali, a ostatke smo dobro 
sakrivali. Ipak, ti si uvek hteo da nas zagrliġ. Svi 
smo bili isti u tvojim oļima, Avramovi sinove od 
ove ili one druge majke.  
Pored svega toga, u tvoju korist se moģe reĺi 
da nisi odustao i da si ļesto pokuġavao da nam 
se vratiġ.  
U tvojoj poslednjoj poseti, nisi stigao ni da 
raspakujeġ kofere, kada su Ovi izazvali, a Oni 
odgovorili.  Ovi te nisu imali, a Oni su te 
ignorisali. 
Primio te je viġak smrti u vazduhu. Ogroman vir 
je usisavao ģivote i izbacivao ih u veļnu 
prazninu. Hiljade uspaljenih su bili oko tebe. 
Pruģio si ruke, jednu nama, drugu neprijatelju. 
Jednu neprijatelju, drugu njima. Molio si da 
napraviġ lanac razboritosti, ali ni jedna ruka 
podrġke nije uspela da proĽe barikade ludila. 
Bilo je onih koji su se nagomilali u skloniġtima ili 
su tek tako ginuli na ulicama i u zgradama. 
Nasuprot njima, drugi, sa oļima koje su zraļile 
besom, su poļeli da ti seku prste. Veĺ kod 
palca su navalile krvopije da piju.  
Na trenutak si osetio slabost, teļnost ģivota je 
sisana sa ģarom, sve se obojilo u crveno, 
meĽutim, siguran u pravednost tvog puta,  

 
nastavio si da nudiġ ruke svakom ko je bio 
zainteresovan. Ubrzo si shvatio da si nepoģeljan i 
odmah si pozvao u pomoĺ prijateljice, Ljubav, 
Simpatiju i Neģnost. Moģda ce oni doneti svima 
tiġinu. Eho glasova kukavnih je progutala buka 
mase koja je pozdravljala Zlo. Suze su se meġale 
sa krvlju i znojem. Bog te je pitao kako je stigao u 
molitve tvojih ubica. Nisi znao sta da odgovoriġ i 
on je povikao da nije zbog toga stvorio svet. Teġki 
oblaci saļinjeni od straha od danaġnjice i 
neizvesne buduĺnosti zaustavili su njegov poziv. 
Pred oļajem i nedostatkom vere u postojanje 
dobre namere, povukao si se u sebe. Zatvorio si 
se u tih ugao i posramljeno si se nasmeġio. 
Odrubljena glava se otkotrljala pred tvoje noge i 
vratila ti osmeh, zadovoljna tvojim neuspehom. 
Hteo si da je pitaġ ļiji je sin, po starom 
plemenskom obiļaju, ali u tom trenutku to veĺ nije 
izgledalo vaģno. Svuda su bili poseļeni, a sa 
njima su se otkidali parļiĺi iz tvog tela. Reke krvi 
su tekle u pozadini, razjaġnjavajuĺi nam da smo 
svi isti, u dobru i u zlu, pogotovo u zlu. Previjajuĺi 
se u bolovima, ļekao si kraj bitke. 
Odjednom te je neko pomenuo, pokuġavajuĺi da 
se seti crta tvog lica. Zvao te je, poziv je postajao 
sve glasniji i odjekivao je  tiġini, koja se rasprostrla 
po celoj oblasti. 
Ti si bio istovremeno sreĺan i prepadnut. Upitao si 
se da li je ovde neġto nauļeno i istovremeno si 
sam sebi odgovorio da nije. Doduġe sada svi 
imaju razum, ali ti, Razum, joġ uvek si se 
zakopavao duboko u zemlju i traģio naļin da 
pobegneġ. 
Uskoro opet neĺeġ biti u naġem kraju, povremeno 
ĺeġ nas poseĺivati i srdaļno ĺemo te primatié 
 

PLAVA LINIJA 
 

Plava linija se probila iz sopstvenog nepostojanja 
na moj papir. Morao sam je nastaviti, verovatno je 
potreban izuzetno naporan rad izmisliti sebe, pa 
ne bi bilo pristojno da je ignoriġem.  
Zeleno, boja se promenila. Ruka mi podrhtava. 
Livada. Dugo nisam bio u prirodi. Iz papira cveta 
raznobojno cveĺe, crvena, ģuta i ljubiļasta su se 
naizmeniļno poigravale mojim oļima. 
Spuġtam ġaku na papir. Ona se skuplja u pesnicu. 
Vraĺam izguģvan crteģ na sto i poļinjem da ga 
ravnam ubrzanim pokretima. Ne uspevam da ga 
ispravim. Ne moģe se ispraviti, zakljuļujem i 
uzimam olovku u ruku. Ruka pleġe praistorijski 
ples nad veselim bojama prirode. List papira se 
ispunjava crnom bojom i poļinje da ispunjava 
svoju ģivotnu misiju kao ļuvar poruke. 
Sto mi nestaje ispod ruku, za njim i ostali 
nameġtaj, soba, stan, zgrada, ulicaé belina se 

 



 
ġiri na sve strane. Samo je papir ostao, lebdeĺi 
u vazduhu ļeka ļist um da ga proļita. 
Prilazi kolona ljudi, beskonaļna siva linija. Stari, 
mladi, sredoveļni, ģene i muġkarci, jedno po 
jedno prilaze papiru, posmatraju ga i nakon 
nekoliko trenutaka nastavljaju dalje mehaniļkim 
hodom, lagano se topeĺi. 
Trudna ģena je stigla na red, ali umesto u crteģ, 
oļi su joj uperene u njen stomak. Blaģen 
osmeh joj prelazi preko lica, ona leģe i ġiri 
noge. Ļuje se plaļ bebe. Glava viri ispod 
majļine haljine i ubrzo se pojavljuje i celo telo. 
Majka ustaje i podiģe novoroĽenļe u zagrljaj. 
Ono preko njenog ramena gleda u papir i plaļ 
prestaje. U bebinim oļima zasija odsjaj livade i 
svi prisutni  posmatraju zrak koji iz njih izlazi. 
Trava golica tabane, nozdrve ispunjava miris 
poljskog cveĺa i osmeh se ġiri na licu. 
Leģem na travu i gledam u nebo. Sunce mi se 
smeġi, namigujem mu i zatvaram oļi. 
 

 
Daniela ļesto pozivaju na Univerzitet u Tel 
Avivu gde prenosi svoja poslovna  iskustva 

 

TAMNA STRANA 
PRIMENJENE FILOZOFIJE 
« Moģda si ti viġe uļio po fakultetima od mene, 
sine, ali ja sam pametniji. Nema ġkole kôo ġto je 
ulicaè, ġiġtao je Zoran Gavranoviĺ - Gavran 
kroz zube nalik na tastaturu sintisajzera na 
kome sviraju turbo folk u zadimljenim 
kafanama. 
Stvarno se ovo ne uļi na fakultetu, mislio je 
Petar pljujuĺi krv na ploļnik. Pogled mu se 
zamutio i samo je nasluĺivao siluetu modernog 
srpskog biznismena, kljunastog nosa i ptiļjeg 
imena, niskog i mrġavog,  a u pozadini tri gorile 
koje su Petra pre nekoliko trenutaka 
profesionalno obradile. Knjige filozofije nad 
kojima je provodio besane noĺi nisu govorile o 
neobiļnom oseĺaju koji ima jezik dok proverava 
tanke i oġtre pukotine na slomljenim zubima. 

 
Petar Mirkoviĺ, magistar primenjene filozofije je 
bio na usponu svoje akademske karijere, kada 
su ga prijatelji ubedili da je sada pravo vreme 
baviti se biznisom. Vlast se promenila, Srbija 
hrabro koraļa napred. Doduġe to i nije bilo 
teġko, jer posle mraka diktature i sveĺa za pokoj 
duġe izgleda kao svetla buduĺnost. On je 
poznavao ekonomiju, onako, iz daleka, ali se 
oslanjao na svoju inteligenciju i razvijen oseĺaj 
za logiku koji je posedovao. MeĽutim, nije proġlo 
puno vremena i sva uġteĽevina, koju je Petar 
uloģio, nestala je u dģepovima kojekakvih 
sumnjivih poslovnih partnera. Ġto se njega tiļe, 
sve je bilo u redu. Platio je, doduġe malo skupo, 
ġkolu ģivota i bez dvoumljenja je odluļio da se 
opet ozbiljno posveti svojoj sluģbi asistenta na 
fakultetu, koju je priliļno zapustio. To bi i 
ostvario, da se niotkuda nije pojavio dotiļni 
Gavran sa potraģnjom nepostojeĺeg duga. Petar 
je pokuġao da objasni da je taj dug odavno 
vratio, ali s obzirom da Gavran nije dobio 
nikakav novac, a nije ni imao volje da proveri ko 
tu koga vara i muti, ceo sluļaj je doġao do 
jednostranog pesniļenja u jednoj mraļnoj uliļici 
centra Beograda.  
Leģeĺi nepokretno na hladnom i vlaģnom betonu 
Petar se napinjao da shvati tumaļenje po kome 
ima sreĺe ġto je Gavran dobar ļovek. U 
suprotnom, Petru bi veĺ zijalo par suviġnih rupa u 
ļelu, po novokomponovanom kodeksu srpske 
ekonomije. Gavranovo saoseĺanje sa Petrovom 
teġkom situacijom polako je  nestajalo. Po svemu 
sudeĺi, ukoliko pare ne budu isplaĺene u roku od 
mesec dana, naravno sa kamatom, neĺe viġe biti 
mesta za oproġtaj. Ġteta je da se to desi, to ĺe 
sigurno mnogo teġko pasti njegovoj studentkinji. 
Kako li je Gavran samo saznao da je Petar 
nedavno poļeo da izlazi sa jednom simpatiļnom 
brinetom sa treĺe godine? 
Petar se napinjao da filozofski razmotri situaciju, 
ali mu je izgledalo da nema dovoljno umeĺa za 
to. Jedino je uoļio paradoks koji je bio vezan za 
Dekartovu poznatu reļenicu: çMislim, dakle 
postojim». Sa jedne strane, za Gavrana bi bilo 
teġko reĺi da misli, ali bolovi u celom telu su 
navodili Petra da itekako bude svestan 
Gavranovog postojanja. Sa druge strane, iako je 
bio cenjen mislilac na Filozofskom fakultetu od 
strane skoro svih profesora, postoji realna 
moguĺnost da ubrzo Petar, jednostavno, 
prestane da postoji. Za kraj, predoļena mu je 
demokratska moguĺnost da se obrati policiji. To 
je propraĺeno Gavranovim smehom koji se 
pretvorio u truli kaġalj, tako da nisu bila potrebna 
dodatna objaġnjenja. 
Koraci Gavrana i njegove ekipe su odjekivali kroz 
noĺ. Petar je nekako stao na noge. Majica mu je 


